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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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Ну і Глеб! Ну і Глеб!
ПРЫВАТНАЕ ЖЫЦЦЁ

Прарвала!
АЛІМПІЯДА-2016

 “На публікацыях пра 
дасягненні нашых алімпійцаў 
шмат не заробіш”, – неяк на 
мінулым тыдні шчыра сказаў 
я рэдактару, хаця ў маёй душы 
надзеі і спадзяванні  жылі і 
нават не збіраліся паміраць. І 
я, як і астатнія балельшчыкі, 
быў узнагароджаны. Спачатку 
20-гадовая беларуская цяжка-
атлетка Дар’я Навумава завая-
вала сярэбраны медаль у вага-
вай катэгорыі да 75 кг. А затым 
– прарвала! За адзін алімпійскі 
дзень беларусы заваявалі 
адразу тры ўзнагароды – 
золата батуціста Уладзіслава 
Ганчарова, серабро цяжка-
атлета Вадзіма Стральцова і 
бронза плыўчыхі Аляксандры 
Герасімені на дыстанцыі 50 
метраў вольным стылем.

“Дзякуй усім вялікі за 
віншаванні і самае галоўнае – 
за веру і падтрымку, – напісала 
Аляксандра ў сацыяльных 
сетках. – Не ўсё так 
атрымліваецца, як хочацца. 
Бываюць узлёты і падзенні. 
Бываюць хвіліны, калі наогул 
хочацца ўсё кінуць і забыць, 
як страшны сон. І галоўнае 
ў такія моманты, каб побач 
былі тыя, хто заўсёды верыць у 
цябе і любіць без медалёў. Таму 
лічу абсалютна справядлівым 
прысвяціць гэты медаль гэтым 
людзям! Вы гэта заслужылі”.

А вось Уладзіслаў 
Ганчароў, які стаў алімпійскім 
чэмпіёнам у скачках на батуце, 
атрымаў віншаванні ад сваёй 
каханкі адразу на арэне 
Палаца спорту ў Бразіліі. 

Ганна Гарчанок, якая таксама 
ўдзельнічала на Алімпіядзе ў 
складзе зборнай Беларусі па 
скачках на батуце, ацаніла 
перамогу Уладзіслава так: 
“Каханы, ганаруся табой!”

Дарэчы, у дзяцінстве 
Уладзіслаў Ганчароў спрабаваў 
свае сілы і ў спартыўнай 
гімнастыцы, але там яго, як 
кажуць, “спісалі ў архіў”.  

«У шэсць гадоў бацькі аддалі 
мяне ў спартыўную гімнастыку, 
дзе літаральна праз тры 
месяцы мне вынеслі прысуд – 
бесперспектыўны, – распавёў 
сам спартсмен. – Накшталт 
не хапала гнуткасці і расцяжкі. 
Але я шпаркім быў, і мяне 
вырашылі паспрабаваць у скач-
ках на батуце. Так я трапіў да 
трэнера-пачаткоўца Віцебскай 

СДЮШАР №2 Вольгі Уласавай. 
А якому дзіцяці не спадабаец-
ца скакаць на батуце? Гэта 
адрэналін, пачуццё палёту 
– класна! Не вельмі падаба-
лася, праўда, патрабаваль-
насць трэнера, якая прыму-
шала выконваць канкрэтныя 
заданні. Прызнаюся, часам 
хацелася кінуць спорт. Таму 
што пасля цяжкіх трэніровак 
прыходзіў дамоў ледзь жывы і 
нічога больш рабіць не хацеў. 
У такія хвіліны не раз лавіў 
сябе на думцы: і навошта мне 
гэта трэба? Але адпачнеш – 
і назаўтра зноў спяшаешся ў 
залу».

Такім чынам, чатыры 
медалі ў беларусаў ужо ёсць. 
Мяркую, яны – не апошнія.

Алесь СІВЫ.

Колькі часу знакаміты футбаліст трымаў у 
сакрэце свае адносіны са Святланай Губарэвіч!

І вось у мінулыя выхадныя адбылося іх 
вяселле ў Турцыі.

Святлана закончыла музыкальную школу, 
а затым факультэт міжнародных эканамічных 

адносін БДЭУ, была салісткай ансамбля 
“Равеснік”. Супермадэль Беларусі.

Напярэдадні вяселля дамовіліся: усе 
дзяўчаты з’явяцца на ўрачыстасць у сукенках 
чырвонага колеру.

Рэгіна СВЯТЛІЧНАЯ.

ПРАГНОЗЫ

Ці даплывуць да медаля?
Сёння ў беларускіх алімпійцаў ёсць рэальны шанц  

павялічыць колькасць медалёў.
Беларускія вясляркі Надзея Ляпешка і 

Марына Літвінчук выйшлі ў фінал Алімпіяды. 
Пры гэтым экіпаж жаночай байдаркі-двойкі 
прайшоў кваліфікацыю на дыстанцыі 500 метраў 

без праблем – у сваім паўфінальным заедзе 
Ляпешка і Літвінчук былі першыя.

Фінал у экіпажаў жаночых байдарак-двоек 
пройдзе сёння. Балеем за нашых!

Адвокат 
Свободы

СЕМЕНУ БУКЧИНУ – 75!

Через день, 18 августа, 
исполняется 75 лет со дня 
рождения писателя, лите-
ратуроведа, публициста 
и, как хорошо знают чита-
тели «Народной Воли», 
нашего давнего и много-
летнего автора Семена 
Владимировича Букчина. 
Мы не будем пересказывать 
его биографию. Тем более 
что он сам немало расска-
зал о себе в публиковавших-
ся в конце прошлого года 
в нашей газете «Записках 
побежденного» (они вош-
ли в одноименную книгу, 
вышедшую в этом году).  

В самом начале литера-
турной работы С.Букчин 
получил благословение 
от Корнея Чуковского. 
Начавший печататься в кон-
це 1950-х годов как журна-
лист, а затем сделавший себе 
имя как острый литератур-
ный критик и литературовед, 
на протяжении многих лет  
осуществивший ряд успеш-
ных архивных разысканий 
в области истории русской 
и белорусской литератур 
(они стали основой его книг 
о Фонвизине, Чехове, Льве 
Толстом, декабристах, бело-
русско-русских литератур-
ных связях), Семен Букчин 
приобрел особую популяр-
ность как публицист во 
времена, обещавшие демо-
кратизацию общественной 
жизни. Критика   советской 
власти  и установившихся 
в Беларуси авторитарных 

порядков соседствует у него 
с неизменным неприятием 
ограничений свободы лич-
ности, с какой бы стороны 
они ни исходили, и журна-
листики как сферы услуг в 
области потребления.

Эта позиция в нема-
лой степени продикто-
вана опытом изучения 
жизни и творчества зна-
менитого русского журна-
листа Власа Дорошевича. 
Фельетонистика Дорошевича 
оказала несомненное вли-
яние на сатирическую сто-
рону дарования С.Букчина, 
стиль его публицистики. 
Семен Букчин выпустил две 
монографии, посвященные 
«королю фельетонистов», 
составил и прокомментиро-
вал пять изданий его произ-
ведений, в том числе двух-
томник «Сахалин», стоящий 
у истоков каторжно-лагер-
ной темы в русской литера-
туре. В этом году москов-
ское издательство «Новое 
литературное обозрение» 
выпускает в серии «Россия 
в мемуарах» подготовлен-
ную им книгу воспоминаний 
известной дореволюционной 
журналистки и писательни-
цы Александры Соколовой,  
матери В.М.Дорошевича.

Не оставляя своих лите-
ратурно-критических и лите-
ратуроведческих занятий,  
филолог и писатель, автор 
ряда исторических пове-
стей, Семен Букчин гордит-
ся своей принадлежностью 

к журналистскому цеху. 
Стремление сохранить неза-
висимую, демократическую 
позицию в современном 
мире дорого обходится жур-
налистам. И у нашего автора 
есть не только читатели, не 
приемлющие его позицию 
по тому или иному вопросу, 
несогласные с ним (что, кста-
ти, вполне нормально), но и 
откровенные недоброжела-
тели. Впрочем, если верить 
одному высказыванию, – «у 
настоящего писателя долж-
ны быть враги». И все-таки 
еще больше людей, начинаю-
щих знакомство с очередным 
номером «Народной Воли» с 
публикаций Семена Букчина, 
ждущих его выступлений, 
благодарных их автору. Об 
этом свидетельствует редак-
ционная почта. 

Да, Семен Букчин дале-
ко не для всех «удобный» 
автор. Но мы, коллеги и дру-
зья Семена Владимировича 
по «Народной Воле», от 
души желаем ему еще дол-
гие годы сохранять это каче-
ство, отличающее его публи-
цистику, и, конечно же, про-
должать занимать то место 
в нашей журналистике, 
которое определил Василь 
Быков, – быть «адвокатом 
свободы и справедливости в 
Беларуси»!

Народовольцы.
(Отрывок из романа 

Семена Букчина читайте 
на 7-й стр.)

ЦЭНЫ

Колькі каштуюць веды?
Міністэрства адукацыі пастановай №70 ад 25 ліпеня 2016 года ўстанавіла цэны 

 за карыстанне падручнікамі і навучальнымі дапаможнікамі для школьнікаў і 
дашкольнікаў у 2016/2017 навучальным годзе.

Так, напрыклад, бацькі 
вучняў 1-га класа павінны 
заплаціць за карыстанне 
падручнікамі і навучальнымі 

дапаможнікамі – 5,61 рубля; 
2-га класа – 7,7; 3-га класа – 
5,5; 4-га класа – 6,69; 5-га класа 
– 10,76; 6-га класа – 14,04; 7-га 

класа – 8,12; 8-га класа – 8,7; 
9-га класа – 8,01; 10-га класа 
– 11,46; 11-га класа – 11,98 
рубля.

ПАД ГРАДУСАМ

Апошнія дні 
лета будуць 
спякотнымі 
Сіноптыкі кажуць, што на 

пачатку тыдня будзе даволі 
холадна, але на выхадныя вер-
нецца гарачыня.

На пачатку тыдня надвор’е 
ў Беларусі будуць вызначаць 
паўночна-заходнія паветраныя 
плыні і атмасферныя франты. 
У аўторак на большай частцы 
тэрыторыі краіны – кароткача-
совыя дажджы, у асобных раё-
нах навальніцы. Тэмпература 
паветра ноччу – +7…+13°С, 
днём – +14…+19°С, па поўдні 
да + 22°С.

У сераду і чацвер на боль-
шай частцы Беларусі – карот-
качасовыя дажджы, месцамі 
навальніцы. Тэмпература 
паветра ноччу – +6…+13°С, 
удзень – +16…+23°С, па 
Гомельскай вобласці да +25°С.

«Пачынаючы з пятніцы, 
у атмасферы пачнецца пера-
будова. З ростам атмасфер-
нага ціску дажджоў ста-
не менш, паўночныя ветры 
зменяцца на паўднёвыя, і 
тэмпература падвысіцца», 
– паведаміў начальнік служ-
бы гідраметэапрагнозаў 
Рэспубліканскага цэнтра па 
гідраметэаралогіі, кантролю за 
радыеактыўным забруджван-
нем і маніторынгу навакольна-
га асяроддзя Дзмітрый Рабаў.

У пятніцу месцамі каротка-
часовыя дажджы, навальніцы. 
Ноччу і раніцай у асобных 
раёнах туман. Тэмпература 
ноччу – +8…+15°С, днём – 
+20…+27°С, па паўднёвым 
усходзе да + 29°С.

Выхадныя чакаюцца 
гарачымі: ноччу – +12…+19°С, 
днём – +25…+32°С. Па захадзе 
краіны пройдуць кароткачасо-
выя дажджы і навальніцы.

МАЛАЙЦЫ!

Віктар Якуцін  
і Кірыл Волкаў 
намалацілі ўжо 

больш за  
4000 тон збожжа

Як далёка шагнула тэхніка!
І, вядома ж, майстэрства 

механізатараў.
Яшчэ з дзясятак гадоў 

таму не ў кожным калга-
се ўсе ўборачныя экіпажы 
маглі намалаціць 4000 тон 
зерня, а сёлета на такі паказ-
чык выйшлі два чалавекі – 
Віктар Якуцін і Кірыл Волкаў 
з ААТ “Александрыйскае” 
Шклоўскага раёна.

Віншуем!
На 15 жніўня ўсяго ў 

сельгасарганізацыях краіны 
намалочана 6 мільёнаў 
225,7 тысячы тон збож-
жа. Лідзіруюць гаспадаркі 
Мінскай вобласці, дзе сабрана 
1,6 мільёна тон збожжа.

На “Народную 
Волю” можна 

падпісацца ў любы 
дзень з панядзелка 

па суботу –  
на месяц, на 

квартал, да канца 
года.

Вас чакаюць  
у паштовых 
аддзяленнях  

і ў 
спецыялізаваных 

пунктах 
“Белсаюздруку”.
Вы – з “Народнай 

Воляй”,
“Народная Воля” – 

з Вамі!
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– Юрый, вы даволі малады 
чалавек і вырашылі ісці ў 
дэпутаты. Навошта вам гэта?

– У Малінаўцы я спрабую 
балатавацца ў чацвёрты раз. 
Раней, праўда, удзельнічаў 
толькі ў мясцовых выбарах, 
стараўся паказаць сапраўднае 
аблічча беларускага выбарчага 
працэсу – наколькі ўсё 
несправядліва і непразрыста. 
З іншага боку, удзел у 
выбарчых кампаніях – гэта 
ўсё ж такі магчымасць бліжэй 
пазнаёміцца з людзьмі, 
расказаць ім пра свае погляды, 
адчуць падтрымку... 

– Калі выбары, 
як вы сцвярджаеце, 
фальсіфікуюцца, навошта 
вам марнаваць свой час, свае 
сілы, сваю энергію на такую, 
як падаецца, бессэнсоўную 
справу?

– Я не лічу, што справа гэта 
бессэнсоўная. Падчас сустрэч 
людзі нярэдка звярталіся да 
нас з праблемамі і шмат якія 
ўдавалася вырашаць –  такім 
чынам, у нас з’яўляліся новыя 
прыхільнікі. Гэта ўзмацняе 
грамадзянскую супольнасць 
у Малінаўцы, узмацняе маю 
каманду, мае пазіцыі ў раёне.

Адна з мэт маёй сёлетняй 
кампаніі – знайсці менавіта 
неабыякавых людзей, якія не 
страцілі надзею на перамены. 
Расчараванне і апатыя, што 
гучаць з вуснаў многіх, жыццё 
наша не палепшаць. 

Я з сям’і чарнобыльскіх 
перасяленцаў. Мая акруга – 
Малінаўка, дзе жыве многа 
такіх жа сямей, як наша, дзе 
людзі сабраны па прынцыпе 
зямляцтва. У нашым пад’ездзе 
жывуць перасяленцы са 
Слаўгарада, у суседнім – 
чачэрскія і г.д. У нас ёсць 
супольная праблема, мы 
ведаем, што такое наступствы 
Чарнобыля – які гэта страх, 
якія гэта хваробы! Мая сястра 
пацярпела ад аварыі, у яе была 
анкалогія. Я разумею, што 
людзі, якія жывуць у гэтым 
мікрараёне, могуць мяне 
падтрымаць яшчэ за тое, што 
ў нас аднолькавы з імі лёс, я 
родам са Слаўгарада…

Многія разумеюць, што 
будаўніцтва АЭС у Астраўцы 
– вялікая памылка. Што 
энергетычную бяспеку яна 
нам не гарантуе. Беларусь 
бярэ на сябе дадатковы 
цяжар крэдытаў, бярэ на сябе 
тэхналагічную залежнасць, 
бо ў нас шмат чаго няма… 
Спецыялісты, сістэма бяспекі 
– усё гэта будзе пастаўляцца 
і кантралявацца Расіяй. На 
мой погляд, вельмі важна, 
каб гэты праект спыніўся, 
каб нашы выдаткі аказаліся 
мінімальнымі. І, дарэчы, усё 
тое, што зараз адбываецца 
на будаўніцтве станцыі, гэта, 
мне здаецца, не што іншае, 
як наўмыснае зацягванне 
рэалізацыі праекта, які ў 

будучым і сапраўды можа 
спыніцца. Такіх прыкладаў, 
дарэчы, шмат у свеце.

– Подпісы лёгка збіраліся?
– Не скажу, што лёгка. Хаця 

мы шмат хадзілі па кватэрах – 
літаральна кожны дзень, як на 
працу, стаялі з пікетамі.

Што заўважыў: вельмі 
часта на выбар уплывала 
мова. Як толькі людзі чулі, 
што я размаўляю па-беларуску, 
ахвотна адкрывалі кватэры 
і ставілі подпісы. Многіх 
цікавіла, я кандыдат ад апазіцыі 
ці ад улады. Прызнаюся, часам 
з напружаннем думаў: а раптам 
адмовяць. Але звычайна людзі 
вельмі станоўча рэагавалі, 

мабыць, таму, што сёння мала 
давяраюць існуючай уладзе.

– Юрый, калі сёлетняя 
выбарчая кампанія ўжо 
чацвёртая для вас, то можна 
сказаць, што вы палітык са 
стажам…

– Так, палітыкай я пачаў 
займацца вельмі даўно, бо 
рос у актыўнай сям’і. Мой 
бацька і маці – настаўнікі; тата 
Віктар Меляшкевіч – адзін з 
заснавальнікаў Беларускага 
Народнага Фронту. Ён вельмі 
паспяхова працаваў з мясцовымі 
жыхарамі, яго каманда мела 
большасць у гарсавеце, на 
ягоным прыкладзе я бачыў, 
што актыўная, настойлівая, 
штодзённая палітыка дае 
пэўныя поспехі.

Яшчэ са школьных і 
студэнцкіх часоў я ўдзельнічаў 
у розных акцыях. У 2006 годзе 
працаваў у мінскім гарадскім 
штабе кандыдата ў прэзідэнты 

Аляксандра Мілінкевіча, 
пасля чаго быў адлічаны з 
Беларускага дзяржаўнага 
тэхналагічнага ўніверсітэта. 
Прыйшлося з’ехаць у Польшчу, 
дзе набываў адукацыю 
біяэколага ў Варшаўскім 
політэхнічным універсітэце. 
Але потым я вярнуўся ў Мінск 
і ў 2007 годзе здаў на выдатна 
дзяржэкзамены і на выдатна 
абараніў дыплом у сваім 
універсітэце па спецыяльнасці 
“біяэкалогія”. Лічу, што 
ў нашых чыноўнікаў ад 
адукацыі, перш за ўсё маю на 
ўвазе рэктара Тэхналагічнага 
ўніверсітэта, ёсць сумленне, 
цвёрдыя погляды. Бо калі пасля 

рэпрэсій і майго адлічэння 
ён паабяцаў аднавіць мяне  
ва ўніверсітэце, слова сваё 
стрымаў.

– Па спецыяльнасці 
працавалі? Я, напрыклад, вас 
больш ведаю як эксперта-
эколага, чым як палітыка.

– Яшчэ ў часы студэнцкай 
практыкі я даведаўся, якія нізкія 
заробкі ў эколагаў. Займацца 
цікавай для мяне справай 
азначала не мець магчымасці 
карміць сям’ю. А я на той час 
ужо быў жанаты, у 2008 годзе 
нарадзіўся наш першынец – 
сын Станіслаў. Прыйшлося 
мяняць прафесію, спрабаваць 
сябе ў іншых сферах: хто 
хоча, то знойдзе, як зарабіць, 
галоўнае не баяцца спрабаваць. 
Працаваў інжынерам у 
будаўнічай кампаніі «БелХэн-І», 
менеджарам у IT-кампаніях. 
Была спроба адкрыць свой 
бізнес, які быў звязаны з 

вытворчасцю ветрагенератараў. 
Не атрымалася. А больш 
за тры гады таму стварыў 
турыстычную кампанію 
“Куфэрак падарожжаў”, і 
паспяхова там выконваю 
абавязкі дырэктара. 

– Экалогія і турызм – рэчы 
не зусім узаемазвязаныя…

– Гэта бізнес. Я ўсё ж такі 
разумеў і ўяўляў, чым хачу і 
буду займацца. Па-першае, 
я люблю падарожнічаць па 
краіне. Нашы адносіны з 
жонкай Ганнай умацаваліся 
менавіта у вандроўках па 
Беларусі, якія ў сярэдзіне 2000-
х ладзіла Таварыства аховы 

помнікаў пад кіраўніцтвам 
вядомага гісторыка Антона 
Астаповіча. Потым па нейкіх 
прычынах гэтыя вандроўкі 
спыніліся, і калі ў маім 
жыцці паўстала пытанне, 
чым займацца, я вырашыў 
паспрабаваць рабіць нешта 
падобнае. Мне падавалася, 
што гэты кірунак і з пункту 
гледжання запатрабаванасці, і 
з пункту гледжання прыбыткаў 
цікавы. Я не памыліўся.

– У Беларусі можна 
паспяхова сумяшчасць 
асноўную працу з палітычна-
грамадскай дзейнасцю? 

– Так, можна. Хаця, 
безумоўна, я разумею, што 
рызыка заўжды застаецца, 
улада пільна сочаць за тымі, 
хто не падзяляе яе палітыку, 
шмат у чым разыходзіцца 
ў поглядах на тое, што 
адбываецца ў краіне, мае сваю 
пазіцыю. 

– Жонка не супраць 
вашага намеру стаць 
дэпутатам? Кампанію ладзіце 
за свае грошы?

– Яна лічыць, што ў 
кожнага чалавека ёсць 
права на  самарэалізацыю. А 
грошы… Дзяржава сапраўды 
нічога не дае кандыдатам. 
Прыцягваць можна толькі 
ўласныя сродкі і ахвяраванні 
юрыдычных асоб, і зараз, 
дарэчы, адкрыты рахунак 
у банку. Ёсць яшчэ адзін 
рэсурс – паплечнікі, сябры, 
якія гатовы ахвяраваць 
сваім часам, збіраць за мяне 
подпісы, праводзіць агітацыю 
за маю кандыдатуру. У маёй 

ініцыятыўнай групе, дарэчы, 
амаль 40 чалавек. 

З Ганнай мы пазнаёміліся 
яшчэ ў студэнцкія часы. Яна 
біятэхнолаг, але калі была ў 
дэкрэтным адпачынку (праз 
два гады пасля Станіслава 
ў нас нарадзілася дачушка 
Яніна) мела магчымасць 
вызначыцца, заставацца ёй у 
прафесіі ці спрабаваць сябе 
ў у чымсьці іншым. Ганна 
вырашыла, што хоча быць 
псіхатэрапеўтам. І тут ужо 
я, безумоўна, падтрымаў 
яе выбар. Ганна скончыла 
Акадэмію паслядыпломнай 
адукацыі і зараз вучыцца на 
псіхатэрапеўта ў Маскоўскім 
інстытуце. 

– А час на дзяцей ў вас 
ёсць? Як часта яны бачаць 
бацьку?

– Зараз, калі ідзе выбарчая 
кампанія і пачалася агітацыя, 
прызнаюся, малавата часу 

бавім разам. Хаця, калі падалі 
дакументы на рэгістрацыю 
мяне кандыдатам і атрымаўся 
перапынак, разам з сям’ёй на 
тыдзень махнулі на Нарач, 
паказаў дзецям прыгожыя 
беларускія мясціны.

Раніца – абавязкова мой 
час. Я заводжу дзяцей у школу і 
садок. Вечарам ходзім разам на 
стадыён, у выхадныя звычайна 
культурная праграма.

– Станіслаў наведвае 
беларускамоўную школу?

– Ён ходзіць у бліжэйшую да 
дома школу, яна рускамоўная. 
Скажу шчыра: гэта не было 
для нас прынцыповым пытан-
нем. Мы выбіралі не школу, а 
настаўніцу, да якой патрапіць 
наша дзіця.

Так, я ўвесь час размаўляю 
па-беларуску, жонка больш 
па-руску і дзеці па-руску. 
Такая наша рэальнасць. 
Можна, канешне, сканстру-
яваць для дзяцей хлуслівую 
сітуацыю, ізаляваць іх ад 
рускамоўнага соцыума і ска-
заць ім:”Дзеці, наш свет – гэта 
толькі беларускамоўны свет!”. 
Але гэта будзе няпраўда. 
Насамрэч яны жывуць у свеце, 
дзе пануе руская мова і яны 
ведаюць, што тата гаворыць 
прынцыпова па-беларуску, што 
для нашай сям’і беларускія 
каштоўнасці, беларуская куль-
тура на першым плане. Ім трэ-
ба сацыялізавацца, сябраваць. 
Падрастуць – самі вырашаць, 
на якой мове ім размаўляць. 

– Юрый, і  апошняе пытан-
не: вы з якой праграмай звяр-
таецеся да выбаршчыкаў?

– З народнай. Яна распра-
цавана шэрагам палітычных 
партый і рухаў з удзелам 
вядомых у краіне экспертаў. 
Я сааўтар часткі матэрыялаў, 
прысвечаных экалогіі і энерге-
тыцы. Гэта праграма задаваль-
няе шырокі спектр палітычных 
суб’ектаў, і калі мы прыйдзем 
у парламент, у нас будзе згода 
шырокай кааліцыі на пераме-
ны. 

Я лічу, што парламент 
– гэта месца, дзе павінна 
ісці дыскусія, дзе павінны 
гучаць розныя экспертныя 
меркаванні. На мой погляд, 
дэпутаты, якія прымаюць 
законы, павінны несці пер-
санальную адказнасць за тое, 
што яны прапануюць і за што 
яны галасуюць. Сёння гэтага ў 
Беларусі няма. 

Сёння выбаршчыкі раз-
умеюць, што тыя, хто ідзе ў 
дэпутаты, як кажуць, ад улады 
нічога ў нашым жыцці мяняць 
не збіраюцца. Існуючая сістэма 
іх задавальняе, забяспечваю-
чы добрым заробкам і годнай 
пенсіяй у будучым. Таму, калі б 
барацьба была чэснай, шанцаў 
трапіць у парламент у незалеж-
ных кандыдатаў было б шмат.
Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.
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ПИСЬМА С КРЕЩАТИКА

Александр ФЕДУТА

СКАЗАНО!СТОП-КАДР АСОБА

Что 
посеяли…
Недавно Александр Лукашенко посетил 

прибыльное фермерское хозяйство  
в Смолевичском районе. На двадцать втором 

году правления. Нужно полагать, что или частные 
владения до сих пор не были прибыльными,  

или убыточность бывших колхозов президенту  
не была очевидна.

Но поговорить хочется не об этом. Спросить  
есть о чем, а ответов даже государственное 

телевидение не дает.

Пишу о том, в чем пре-
зидент заведомо разбира-
ется лучше меня. И ничего 
удивительного в этом нет. 
Он – выпускник Горецкой 
сельхозакадемии, к тому же 
на его рабочий стол еже-
дневно кладется множество 
аналитических бумаг целого 
штата советников, помощ-
ников, спичрайтеров. Но 
это, правда, не означает, что 
вся информация становит-
ся достоянием обществен-
ности.

Александр Григорьевич, 
посещая фермерское хозяй-
ство на территории области, 
которой руководит бывший 
министр сельского хозяй-
ства Семен Шапиро, сказал о 
целесообразности поддерж-
ки фермеров. А где можно 
получить цифры о дина-
мике развития фермерских 
хозяйств за годы правления 
президента Лукашенко? 
В том числе об объемах 
финансовой поддержки со 
стороны государства фер-
мерским хозяйствам и кол-
хозам – в расчете, напри-
мер, на сто гектаров пашни. 
Такие цифры ведь должны 
быть. Во всяком случае, не 
сомневаюсь, Семен Шапиро 
уж точно их знает – иначе не 
повез бы он главу государ-
ства к процветающему фер-
меру – вместо того, чтобы 
везти в какой-нибудь про-
цветающий СПК.

Кстати, теперь почти 
все бывшие колхозы назы-
ваются кооперативами, раз-
личными товарищества-
ми, обществами и т.д. Но, 
по сути, они остались теми 
же колхозами и совхозами. 
Важны не вывески на конто-
рах, а результаты деятельно-
сти. Мне лично очень хочет-
ся ознакомиться с показа-
телями процветания того 
хозяйства, которым когда-
то руководил дважды Герой 
Труда Василий Старовойтов. 
Посмотреть доходы кре-
стьян при Старовойтове, 
когда хозяйство действи-
тельно было коллективным, 
и потом, после огосударст-
вления. Ведь как раз эти 
цифры были бы наилучшим 
доказательством эффек-
тивности государствен-
ной аграрной политики 
при Лукашенко. Есть ведь 
такие цифры, должны быть. 
Например, в Могилевском 
облисполкоме. И их нужно 
опубликовать, чтобы люди 
знали, что было в период 
руководства хозяйством 
мудрого Старовойтова и что 
стало после наезда на него 
государственной машины.

Я не сравниваю при-
лавки в магазинах Украины 
и Беларуси. Украина – бла-
гословенная страна, там и 
лыжная палка, которую в 
землю воткнул, плодоносить 
начнет. Но… Но вот идет 
в Украине война. Понятно, 
что во время войны про-
дукты питания должны 
дорожать. Они дорожают. 
Однако все равно дешевле 
белорусских. Хотя сельское 
хозяйство все сплошь – 
частное. И на Лукьяновском 
рынке, где я покупаю кар-
тошку и не только, вид-
но: вот – оптовики, а вот 
– фермеры. У них картош-
ка, морковка, лук – другие. 
И фермеры сами – другие. 
Отличаются от наемных 
продавцов. Наемный прода-
вец цену не сбросит, а фер-
мер – сбросит. Это и есть 
– рынок.

И вот еще – о рынке. 
На той же Лукьяновке есть 
специальный павильон, в 
котором пожилые женщины 

продают домашние сметану 
и творог. И масло. И молоко. 
В жару туда входишь – как 
в воду прыгаешь после сау-
ны, холодом обдает, дышать 
можно. И тоже – можно 
поторговаться. Свое прода-
ют. Однажды при мне руга-
лись – все набросились на 
одну женщину: дескать, не 
своим продуктом торгует. А 
та молчала и краснела. Они 
знают, о чем говорят.

И это, кстати, не меша-
ет появлению брэндов, 
контролирующих целые 
сегменты собственного 
продовольственного рынка 
и проникающих и на наш 
рынок. Крупные хозяйства 
за столько лет воссозданы 
практически с нуля – без 
специальных президент-
ских указов. Но при этом 
никто не мешает развивать-
ся малому производству. 
На той же Лукьяновке мно-
жество киосков с колбас-
ной продукцией – от раз-
ных заводов, небольших, 
но делающих удивительно 
вкусную колбасу и сальтисо-
ны. И даже рыба – от част-
ников. И чтобы пельмени 
из России привозили – слу-
шайте, не позорьте Украину! 
Везти продукты заморозки 
со стороны – даже до войны 
такого не было! Все – свое.

Кормит Украину земля, 
кормит. И люди на ней рабо-
тают. Кто хотел получить 
землю под производство – 
получил. Сейчас драка идет 
за землю под застройки. Но 
это другой разговор.

Когда мне говорят: вот у 
них там земля не распахана! 
Успокойтесь! Распахано ров-
но столько, сколько надо. 
Продуктов в изобилии. 
Продавать не успевают. А 
произвести так, чтобы сгни-
ло – это зачем? Хозяйства 
научились считать.

И в селах дома крепкие. 
Без спецстроительства агро-
городков. И машины рядом 
стоят. И вовсе не одни ста-
рики в тех домах и на тех 
машинах. Как-то складыва-
ется. Без Лукашенко – скла-
дывается.

При этом ни один из 
президентов на моей памяти 
– а я за Украиной со времен 
Леонида Кучмы слежу – не 
проводил селекторных сове-
щаний, которые у нас про-
водились до последних лет, 
и не выстраивал банкиров 
под линейку, чтобы те – под 
угрозой тюрьмы – кредито-
вали аграрный сектор. Как-
то сами по себе банкиры это 
умудрялись делать. Четко 
зная: народ ест при любой 
власти, а значит, деньги вер-
нутся. С процентами.

Покажите мне тот банк 
в Беларуси, которому наш 
агропромышленный ком-
плекс не влетел в копеечку. 
Которому не пришлось спи-
сывать аграрные долги под 
приставленным указующим 
перстом вместо дула писто-
лета. Кажется, таковым был 
лишь банк «Рассвет» при 
Старовойтове. Но тогда 
времена были другие. Те, к 
которым вернуться, навер-
ное, можно, но сколько лет 
потеряно…

Как говорится, что посе-
яли…

А что посеяли? И что 
хотели посеять?

Были бы живы Василий 
Леонов, Иван Никитченко, 
Василий Старовойтов – они 
бы на мои вопросы ответи-
ли. А тут – кому отвечать? 
Боюсь, Семен Шапиро ответ 
знает, но – мне не ответит…

Киев.

Александр ЛУКАШЕНКО:
«Это плохо, когда уже сегодня учитель  

в хороших, средних хозяйствах имеет половину 
зарплаты от механизатора, доярки…»

На минувшей неделе Александр Лукашенко вновь говорил об учителях. Говорил правильно:  
если у белорусских учителей не будет достойного статуса и зарплаты, из школы уйдут лучшие 
педагогические кадры. Но сколько можно повторять одно и то же, по сути ничего не меняя?

«Народная Воля» решила вспомнить, на чем в разные годы заострял внимание глава государства,  
говоря о педагогах. Как говорится, найдите пять отличий. Если, конечно, сможете. 

«Учителей, врачей, нянечек, воспи-
тателей в детском саду надо «подтя-
гивать». И если мы в следующем году в 2 
раза увеличим им зарплаты и вырастет 
средняя зарплата по стране, тогда у 
людей и настроение будет хорошее».

(На встрече с жителями агрогородка 
Холмеч Гомельской области, июль 2010 г.)

* * *
«Выход один: мы будем повышать 

заработную плату учителям, они обяза-
ны получать больше, получать достой-
ную заработную плату и эффективно 
работать. … Учитель сегодня больше, 
чем учитель, это еще и политическая 

фигура, мы их просим сходить к людям, 
какую-то политинформацию провести, 
особенно в малых городах и селах. Кроме 
учителя и врача это не сделает никто, 
это основа интеллигенции».

(Во время пресс-конференции  
для представителей белорусских  

и зарубежных СМИ, январь 2013 г.)
* * * 

«Мы никуда не денемся от повышения 
заработной платы учителям. Будем раз-
бираться и двигать им зарплату. … В 
ближайшее время, думаю, в сентябре, вы 
услышите об этом”.

(Во время общения с трудовым коллективом 
Березовской ГРЭС, август 2014 г.)

* * *
«Ситуация с материальным обеспечени-

ем учительства дальше нетерпима, поэто-
му давайте учителя нагрузим настолько, 
насколько он должен быть загружен, но 
будем платить достойную зарплату. Мы 
учителя не потеряем: учителя были и всег-
да будут. Но мы вымываем самые сильные 
кадры из системы нашего образования, пре-
жде всего школы. Мы теряем самых лучших 
учителей. … Давайте загружать учителя 
таким образом, чтобы действительно его 
статус был высок. Чтобы на селе и в горо-
де, особенно на селе, учитель был главным 
действующим лицом. С другой стороны, и 
государство должно подставить свое пле-

чо. Это плохо, когда уже сегодня учитель в 
хороших, средних хозяйствах имеет поло-
вину зарплаты от механизатора, доярки. 
Это ненормально. Поэтому этот вопрос 
коренной, центральный. Как бы мы от него 
ни уходили, как бы мы себя ни убаюкивали, 
что учителя не ставят перед нами каких-
то материальных вопросов, мы четко 
должны понимать, что для каждого чело-
века это важный момент. А для учителей 
архиважный, поскольку их средняя заработ-
ная плата ниже, чем по стране».

(Заслушивая доклад о ходе приемной  
кампании и подготовке системы  

образования к новому 2016/2017 учебному году,  
9 августа 2016 г.)

НЕСТАНДАРТ

Беларуска ў адзіночку 
калясіць па свеце  

на матацыкле 
24-гадовая Насця ЛЯНЁВА ўзяла адпачынак на працы 

і адправілася ў падарожжа вакол Чорнага мора. 
Свой матацыкл выпускніца 

факультэта міжнародных 
адносін БДУ называе па імені 
Генадзь. Дзяўчына прызна-
ецца, што любоў да тэхнікі ў 
яе з’явілася выпадкова: чыта-
ла кнігі, глядзела фільмы 
і марыла пра падарожжы. 
Вырашыўшы ажыццявіць 
мару, Насця назапасіла на 
матацыкл «Honda Transalp» 
і адправілася ў шлях вакол 
Чорнага мора. 

– У падарожжах ты 
ўвесь час маеш зносіны: то з 
запраўшчыкам аб жыцці пага-
ворыш, то з падарожнікам з 
іншай краіны, – кажа Насця 
Лянёва. – З сабой у мяне 
палатка, аптэчка, экіпіроўка, 

тэлефон і тысяча долараў… 
Таксама я валодаю англійскай, 
іспанскай і нямецкай мовамі.

У гэтым годзе было 
падарожжа ўжо вакол 
Каспійскага мора, дзяўчына 
наведала Узбекістан, 
Казахстан, Чачню, Грузію, Іран 
і іншыя дзяржавы. 

– Пакуль не думала, куды 
паеду ў наступным годзе, – рас-
павядае маладая падарожніца. 
– Ведаю толькі, што ўсе гэтыя 
людзі, уражанні, прырода на 
маім шляху каштуюць таго, 
каб марыць і імкнуцца да 
такіх вандраванняў. Калі даро-
га ёсць, значыць, яна кудысьці 
вядзе. Таму трэба ехаць.

Раман ВАСЮКОВІЧ. 

ЭКАНОМІКА

Мінск губляе замежныя 
інвестыцыі 

Замежныя інвестыцыі ў 
эканоміку беларускай сталіцы 
за паўгода ўпалі на 20 %.

У першым паўгоддзі 2016 
года асноўнымі інвестарамі 
арганізацый Мінска былі 
суб’екты гаспадарання Расіі 
(50,4% ад усіх атрыманых 
інвестыцый), Аб’яднанага 
Каралеўства Вялікай Брытаніі і 
Паўночнай Ірландыі (28,1%) ды 
Кіпра (6,9%).

Увогуле, за студзень–

чэрвень 2016 года ў рэаль-
ны сектар эканомікі Мінска 
(акрамя банкаў) замежныя 
інвестары ўклалі 3,4 млрд 
долараў інвестыцый, паведам-
ляе галоўнае статыстычнае 
ўпраўленне сталіцы.

Для параўнання: за першае 
паўгоддзе 2015 года ў рэальны 
сектар эканомікі Мінска замеж-
ныя інвестары ўклалі 4,3 млрд 
долараў. Такім чынам, за гэты 
год паказчык знізіўся на 20,93%.

ЧУЛІ?

У Беларусі выбіраюць 
лепшую аграэкасядзібу

Конкурс праводзіць ААТ 
«Белаграпрамбанк» сумесна 
з БГА «Адпачынак у вёсцы» і 
Міністэрствам спорту і турызму.

Пераможцаў вызначаць у 
некалькіх намінацыях, вынікі 
конкурсу будуць абвешчаны 
ўвосень.

ЗАКУЛІССЕ

Юрый Гарадзецкі  
сыходзіць на тэлепраект

Два гады таму мы 
хваляваліся  за нашага Іллю 
Сільчукова: барытон Вялікага 
тэатра дайшоў да фіналу пра-
екта «Вялікая опера» і ўзяў 
«бронзу». Цяпер настаў час 
трымаць кулачкі за лаўрэата 
шматлікіх міжнародных 
конкурсаў – тэнара Юрыя 
Гарадзецкага (на здымку 
справа).

Восенню і зімой нас чака-
юць 11 незабыўных выпускаў 
праграмы на тэлеканале 
«Расія Культура». А 24 снежня 
– грандыёзны фінал, у якім, 
як спадзяемся, прыме ўдзел 
і беларускі артыст. Дарэчы, 
Юра ў любым выпадку вый-
дзе ў гэты дзень на сцэну 
Маскоўскай кансерваторыі: на 

гала-канцэрт будуць запроша-
ны ўсе артысты праекта.

Арганізатары «Вялікай опе-
ры» гэтым разам паспрабавалі 
ахапіць усе тэатры на постса-
вецкай прасторы, таму даслалі 
запрашэнні ў многія нацыя-
нальныя оперы. У тым ліку і 
ў Вялікі тэатр Беларусі. Тут і 
вырашылі: едзе Гарадзецкі.

– Безумоўна, у першую 
чаргу я патэлефанаваў Ілью 
Сільчукову, – усміхаецца 
Юрый. – Ён, будучы на 
гастролях у Францыі, мне 
адказаў: «Нават не думай – 
удзельнічай!». І даў некалькі 
парад. Парэкамендаваў «не 
мудраваць хітра» і браць 
толькі вядомыя творы. Мне 
ўжо даслалі тэмы праграм: 

тут і русская, і савецкая опера, 
і італьянская класіка, і раман-
сы, і праграмы, прысвечаныя 
Галіне Вішнеўскай, Джузэпэ 
Вердзі, Пятру Чайкоўскаму... 
Думаю, што ж узяць для пера-
дачы, тэма якой – «Візітная 
картка»?

Даведка
«Вялікая опера» – 

конкурс прафесійных 
оперных выканаўцаў, задача 
якога не толькі адкрыць 
новыя імёны таленавітых 
маладых артыстаў, але 
і папулярызаваць оперу. 
Удзельнікі «Вялікай оперы» – 
вакалісты з Расіі і краін СНД 
ва ўзросце ад 18 да 35 гадоў.

Даша ПАЎЛОЎСКАЯ.

ГРОШЫ

Долар і еўра працягваюць зніжацца
На ўчарашніх таргах Беларускай валютна-фондавай біржы курс долара і еўра 

знізіўся, расійскага рубля – вырас.

Курс долара знізіўся на 
0,0073 рубля, або на 0,37%, 
і склаў 1,9482 рубля, курс 
еўра знізіўся на 0,0033 рубля 
(0,15%) да 2,1764 рубля.

Курс расійскага рубля (за 

100 адзінак) вырас на 0,0054 
рубля, або на 0,18%, і склаў 
3,035 беларускага рубля за 100 
расійскіх.

З пачатку жніўня долар 
патаннеў на 0,0476 беларускія 

рублі (мінус 2,39%). Яшчэ менш 
амерыканская валюта каштавала 
амаль тры месяцы таму.

Курс еўра апусціўся да 
свайго мінімуму за апошнія 7 
месяцаў.

В Минске прошел  
масштабный пивной 

фестиваль
Организатором A-festа выступила «Оливария».  

Менеджер по корпоративным коммуникациям этой 
компании Алла Мочалова говорит, что они хотели 

создать настоящий европейский фестиваль.

– Октоберфест – это про-
сто большие скамейки, люди 
пьют и все. А у нас была идея 
сделать это на более высоком 
уровне. Привнести в Беларусь 
другой формат европейского 
отдыха – под открытым небом 
на траве.

Правда, не обошлось и 

без ложки дегтя. Так, орга-
низаторы не учли большого 
наплыва людей, многие были 
не очень довольны огром-
ными очередями в туалеты, 
палатки с едой и даже за 
пивом. Тем не менее празд-
ник под открытом небом все 
равно удался.

СУД

Не отсидел один срок –  
может получить второй

Похоже на то, что бывшему 
директору унитарного пред-
приятия «Цемстройремонт» 
Павлу Беловинскому, как 
говорят в народе, век воли 
не видать. В 2015 году суд 
Горецкого района приговорил 
его к 10 годам заключения, 
признав виновным в похи-
щении совместно с директо-
ром ОАО «Горецкий ОРТК» 
Ритой Абасовой 1,8 миллиар-
да рублей (старыми). Именно 
на такую сумму они нанесли 
ущерб ОАО «Белорусский 
цементный завод».

Не успел П.Беловинский 
привыкнуть к тюремно-

му режиму, как ему были 
выдвинуты новые обвине-
ния. Следствием установлено, 
что, будучи директором УП 
«Цемстройремонт», он и глав-
ный бухгалтер похитили сотни 
миллионов рублей путем под-
тасовки документов.

В эти дни уголовное дело, 
состоящее из 33 томов, рассма-
тривается в Краснопольском 
суде. Если Фемида подтвердит 
обвинения следствия, то Павлу 
Беловинскому, приговоренно-
му ранее к десяти годам заклю-
чения, светит еще несколько 
лет тюремного режима.

Любовь КОРОЛЬКОВА.

Юрый МЕЛЯШКЕВІЧ:

«Калі б барацьба  
была чэснай,  
шанцаў трапіць  

у парламент  
у незалежных 
кандыдатаў  

было б шмат»
Сярод зарэгістраваных кандыдатаў у дэпутаты Палаты 

прадстаўнікоў шостага склікання 33-гадовы  
Юрый Меляшкевіч – сябра Партыі БНФ і каардынатар 
руху «За Свабоду». Ён будзе змагацца за месца ў Авальнай 

зале па Ясенінскай выбарчай акрузе Мінска №100.

ПРЭЗЕНТ

Лукашэнку падарылі… 
карову

Учора кіраўнік краіны падчас візіту ў Брэсцкую 
вобласць наведаў у тым ліку і сельгаспрадпрыемства  

«Савушкіна» ў Маларыцкім раёне, дзе атрымаў 
нечаканы сюрпрыз.

Падчас наведвання адной 
з ферм Лукашэнку падарылі 
для асабістай падсобнай 
гаспадаркі карову – вынік улас-
най племянной работы прад-

прыемства. Як паведамляюць 
дзяржаўныя інфармагенцтвы, 
кіраўнік з удзячнасцю прыняў 
падарунак.

ЗНАКАМІТЫ ГОСЦЬ

Вячаслаў Зайцаў – у Брэсце

У горадзе над Бугам 
вядомы расійскі куцюр’е бываў 
і раней, але праездам. На гэты 
раз ён спыніўся не толькі для 

таго, каб наведаць Брэсцкую 
крэпасць, Дом моды Nickolia 
Morozovа, але і пабываць у 
Белавежскай пушчы.

ПАД КРЫЛОМ

«Боінг» з васільком
Учора ў Мінск з Сіэтла прыляцеў новы 

“Боінг 737-800” авіякампаніі «Белавія». Новы 
самалёт мае і новы дызайн – бела-блакітны 
колер і васілёк на хвасце, а таксама абноўлены 
салон. 

Прычым “Боінг” з завода з’явіўся ў авіапарку 
Белавіа ўпершыню, раней кампанія набывала 
толькі такія амерыканскія машыны, якія былі ў 
эксплуатацыі. Самалёт мае большую даўжыню 
і змяшчае больш пасажыраў, але расход паліва 
мае меншы, таму ёсць верагоднасць зніжэння 
коштаў на квіткі. Яго даўжыня – 39,49 метра, 
вышыня – 12,51 метра, размах крылаў – 34,31 
метра, ён змяшчае да 189 чалавек.

Максімальная дальнасць палёту – 5400 км.
Максімальная хуткасць – 851 км/гадз.

Даўжыня прабегу – 1630 м.
Месцаў экіпажа – 2.
Шырыня салона – 3,54 метра.
Крэдыт на куплю самалёта «Белавія» 

выдзеліў Банк развіцця. Колькі каштаваў 
самалёт, не паведамляецца, але па каталога-
вых цэнах “Боінга” адзін самалёт каштуе 
100 мільёнаў долараў. Гендырэктар «Белавія» 
Анатоль Гусараў заўважыў, што новы самалёт 
акупіцца на працягу 12 гадоў.

– Калі мы будзем павышаць цэны на квіткі, 
то, думаю, досыць хутка выплацім гэты крэ-
дыт, – адзначыў Гусараў. –  Але мы, наадварот, 
схільны зніжаць цэны. 

Чакаецца, што першыя рэйсы новы “Боінг” 
пачне выконваць з 20 жніўня.
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НА СВАЕ ВОЧЫМНЕНИЕ СВЕТЛАЙ ПАМЯЦІ…

Паранойя

Иван 
ДАНИЛОВ,

профессор,  
ветеран войны 

и труда

О событиях, связан-
ных с Украиной, 

бывший заместитель 
председателя правитель-
ства РФ, экс-председатель 
Госкомимущества России, 
политик и бизнесмен 
Альфред Кох как-то напи-
сал: «Российская паранойя 
развивается по всем зако-
нам жанра: после патрио-
тической истерики нача-
лась сосредоточенная подо-
зрительность. Ловим всех, 
кто желтое сочетает с 
синим. Ясное дело: это враги. 
Вспоминается война остро-
конечников с тупоконечни-
ками из бессмертного произ-
ведения Джонатана Свифта 
«Приключения Гулливера». 
Уровень помешательства 
достиг небывалых высот. 
Народ болен. А те, кто 
этим пользуется для своих 
нужд, напоминают медпер-
сонал, который наживается 
на торговле ворованным у 
раковых больных морфием».

Не ограничиваясь кон-
статацией фактов, А.Кох 
анализирует ситуацию:

«Что мы имеем? Санкции 
против нас не отменили. 
Донбасс мы не забрали. И, 
как оказалось, и не собира-
лись. Люди (много) погиб-
ли. В том числе и россия-
не. Нефть падает. Бюджет 
едет к чертям собачьим. 
Экономический рост равен 
нулю. Промышленного роста 
нет. Валютные поступления 
сокращаются. Платежный 
баланс страны ухудшается 
день ото дня. Скоро насту-
пят времена, когда и крити-
ческий импорт станет про-
блематичным (лекарства, 
запчасти к электронике, к 
контрольно-измеритель-
ной аппаратуре в медици-
не, энергетике и т.д.). Рубль 
валится. Инфляция к концу 
года будет, очевидно, двуз-
начной. В сочетании с нуле-
вым ростом это классиче-
ская стагфляция – кошмар 
любого правительства».

По словам политика, 
вывоз капитала из России 
достигнет фантастических 
масштабов. Инвестиции 
остановятся, а те, что при-
дут,  станут простым зака-
пыванием денег в землю. 
Рынок недвижимости рух-
нет. С ним рухнут сначала 
девелоперы (застройщики), 
а потом кредитовавшие 
их банки. Вклады граждан 
исчезнут вместе с этими 
банками. Текущую зарпла-
ту этих людей будет съедать 
инфляция… Политическая 
система выродится в испол-
нение капризов и диких 
фантазий одного челове-
ка, давно уже находящего-
ся в полной прострации от 
скуки и пресыщенности. 
Государство примет формы, 
в наибольшей степени соот-
ветствующие его личным 
комплексам и фобиям.

«СМИ осатанеют окон-
чательно и будут продол-
жать оголтело винить 
во всем Запад и Украину. 
Власти кинутся к Китаю 
в надежде на то, что тот 
подкинет деньжат. Он 
ничего не даст. Ведь больше 
всех в слабой и агонизирую-
щей России заинтересован 
именно он. Тогда власти 
кинутся к американцам. 
Американцы широко улыб-
нутся и скажут: 1.Путина 
в Гаагу (как Милошевича). 
2.Демонополизация и 
приватизация СМИ. 
3.Свободные выборы с 
допуском всех желающих 
под контролем между-
народных наблюдателей. 
4.Конституционная рефор-
ма. 5.Отказ от ядерного 
статуса и разоружение под 
контролем НАТО», – чита-
ем Альфреда Коха.

Вот в такой гротескной 

и несколько аллегорической 
форме автор представил нам 
международную ситуацию, 
сложившуюся в результа-
те неприкрытой агрессии 
России против Украины. 
Эту агрессию осудили все 
европейские и многие миро-
вые державы.

Скажете, уважаемые 
читатели, российский экс-
премьер перегибает палку, 
тенденциозно, в черных 
красках рисует образ своей 
страны и ее руководство? 
Может, в чем-то он и пере-
гибает палку, но по сути он 
имеет право на возмуще-
ние. Действительно, почему 
президент России В.Путин, 
которого мы в Беларуси 
считали (признавали)  
разумным человеком, 
пустился на такую авантю-
ру? Он, на мой взгляд, ока-
зался незрелым политиком 
и, возможно, стал заложни-
ком злобного российского 
шовинизма. Кто толкнул 
его на такой опрометчивый 
шаг? А.Кох считает, что это 
«каприз и личная фантазия 
одного человека». Но вряд 
ли с этим можно согла-
ситься. Мой хороший зна-
комый Владимир Искрик, 
родственники которого, 
подобно моему отцу, когда-
то преданно служили фаль-
шивой идее коммунизма в 
рядах КПЗБ, на этот вопрос 
ответил так: русские попы и 
коммунисты.

Такой ответ на первый 
взгляд может показать-
ся странным. Но не менее 
странным выглядит и 
нынешний союз (или друж-
ба) КПРФ и РПЦ. Примером 
может служить недавнее 
награждение нынешне-
го лидера коммунистов 
Г.Зюганова церковным 
орденом «Славы и Чести». 
«Неужели и православные 
историки, – написал другой 
бывший высокопоставлен-
ный российский чиновник 
В.Костиков в статье «Сумбур 
вместо музыки», – забыли о 
том, что церковь на про-
тяжении почти всего ХХ 
века подвергалась гонениям 
именно со стороны комму-
нистов. Известно указание 
Ленина председателю ВЧК 
тов.Дзержинскому: «Попов 
надлежит арестовывать 
как контрреволюционеров 
и саботажников, расстре-
ливать беспощадно и повсе-
местно. И как можно боль-
ше…».

Далее этот автор продол-
жает: «Наблюдая последние 
события в общественно-
политической жизни стра-
ны, люди, привыкшие за 
последние 20 лет считать 
себя европейцами, не без 
тревоги задаются вопросом: 
а не возвращаемся ли мы 
назад?» Тревогу подстеги-
вает возросшая активность 
коммунистов. На одном из 
пленумов ЦК КПРФ гром-
ко звучали, казалось бы, 
забытые слова: «диктату-
ра пролетариата», «борьба 
за социализм», «советская 
власть», «кризис капитализ-
ма». Похоже, размечтались о 
реванше…

Игры с огнем
Кремль не без ревности 

поглядывает на движение 
Киева в сторону Европы. 
Похоже, что Москва и сама 
готова постучать в двери 
Европейского Союза. Вместе 
с тем в обществе есть влия-
тельные круги, которые тол-
кают Россию в сторону изо-
ляции. Пока борьба между 
«вперед в Европу» и «назад 
в СССР» носит скорее про-
пагандистский характер. 
Идет борьба за «народное 
мнение». 

(Окончание на 6-й стр.)

ОТКРЫТЫМ ТЕКСТОМ

Польская гасціннасць,  
альбо Як варшаўскія чыноўнікі здзіўлялі  

юных беларусаў

В США тысячи людей были вынуждены  
покинуть свои дома

СТИхИЯ

В штате Луизиана – силь-
нейшее наводнение.

Губернатор Джон Бел 
Эдвардс ввел чрезвычайное 

положение, назвав нынешнее 
наводнение беспрецедентным. 
Сообщается, что Эдвардса с 
семьей также пришлось эва-

куировать спасателям, после 
того как вода затопила подвал 
его дома.

Выезд выкладчыкаў і 
навучэнцаў неафіцыйнага 
Беларускага гуманітарнага 
ліцэя на летнюю сесію ў поль-
скую сталіцу зрабіўся трады-
цыяй, якая доўжыцца вось 
ужо 11 гадоў. За гэты час 
беларускіх гасцей не раз віталі 
ў рэзідэнцыі прэзідэнта краіны, 
у канцылярыі прэм’ер-міністра, 
Канстытуцыйным трыбуна-
ле, у Дзяржаўнай кантроль-
най палаце, у міністэрствах 
адукацыі, навукі і спорту, уну-
траных спраў і адміністрацыі, 
з імі сустракаліся 
в ы с о к а п а с т а ў л е н ы я 
прадстаўнікі варшаўскага 
самакіравання…

Сёлетні візіт беларусаў 
адметны тым, што ім упер-
шыню ўдалося наведаць 
Міністэрства юстыцыі краіны-
суседкі. Нашых юных ліцэістаў 
запрасіў віцэ-міністр спадар 
Лукаш Пебяк. Прыезд групы, 
што складалася з амаль дзе-
вяноста дарослых, а таксама 
юнакоў і дзяўчат, быў поўны 
нечаканых рэчаў. Першае – гэта 
тое, што па дарозе да ўрадавых 
будынкаў на Алеях Уяздоўскіх, 
акурат насупраць Канцылярыі 
прэм’ера Польшчы, бела-
русы ўбачылі вялізны пікет 
“руху ў абарону дэмакратыі”. 
Як высветлілася, пратэстоўцы 
пікетуюць урадавы буды-
нак ужо на працягу некалькіх 
тыдняў, начуюць у палатках, 
якія знаходзяцца тут жа… У 
размове з адным з пікетчыкаў 
аўтару гэтых радкоў удалося 
высветліць, чаго ж яны дама-
гаюцца. Вы, напэўна, не паве-
рыце, але ніякіх эканамічных 
патрабаванняў (павышэн-
ня пенсій, заробкаў і да т.п.) 
яны не выстаўляюць, а патра-
буюць “толькі” таго, каб 
прэзідэнт краіны прынёс 
прысягу перад тымі суддзямі 
Канстытуцыйнага трыбунала, 
паўнамоцтвы якіх скончыліся 
з моманту ўвядзення паправак 
да закона аб Канстытуцыйным 
трыбунале. Іншае патрабаван-
не тычылася адной з пастаноў 
трыбунала, якая дагэтуль не 
апублікаваная ва ўрадавым 
зборніку нарматыўных актаў!

Другой нечаканасцю 
было тое, што на ўваходзе ў 
міністэрства, якое лічыцца 
“сілавым”, не было практыч-
на ніякага дагляду гасцей з 
Беларусі: дастаткова было 
паказаць ахоўнікам паш-
парт, разгорнуты на старон-
цы з фатаграфіяй. Калі ж 
выкладчыкі і навучэнцы 
зайшлі ў залу пасяджэнняў 
міністэрства, усе былі проста 
ўражаны: за доўгім сталом з 
чырвона-белым і бел-чырвона-
белым сцяжкамі стаялі таблічкі 
з прозвішчамі не толькі высокіх 
прадстаўнікоў Міністэрства 
юстыцыі, але і Генеральнай 
пракуратуры, пенітэнцыярнай 
службы…

Віцэ-міністр Пебяк 
у прывітальнай прамо-

ве расказаў пра асноўныя 
напрамкі дзейнасці свайго 
ведамства, падкрэсліўшы, што 
пасля дэмакратычных змен у 
краіне канца 1980-х – пачатку 
1990-х гадоў сістэма юстыцыі 
Польшчы была карэнным 
чынам рэарганізавана, у чым 
важную ролю адыграў буду-
чы прэзідэнт Лех Качыньскі, 
які ў сярэдзіне дзевяностых 
працаваў міністрам юстыцыі. 
Падчас найноўшай рэфор-
мы былі прыняты змены ў 
заканадаўстве, якія даты-
чаць, з аднаго боку, узмац-
нення незалежнасці суддзяў 
і пракурораў, а з іншага – 
павелічэння значэння пасады 
Генеральнага пракурора шля-
хам спалучэння яе з пасадай 
міністра юстыцыі. Спадар 
Пебяк таксама адзначыў, што 
яшчэ ў 1994 годзе было заклю-
чана пагадненне з Рэспублікай 
Беларусь аб узаемадзеянні 
краін у прававых пытан-
нях, якая па сёння дазваляе 
міністэрствам, судовым орга-
нам і пракуратурам абедзвюх 
краін плённа супрацоўнічаць 
найперш у сферы цывільнага 
і адміністрацыйнага права, 
абароне правоў пацярпелых 
асоб. У меншай ступені гэтае 
супрацоўніцтва адбываецца ў 
галіне вынясення і выканан-
ня крымінальных пакаранняў, 
паколькі, як адзначыў віцэ-
міністр, тут часам “узнікае 
палітычны кантэкст”.

Больш падрабязна, са 
статыстычнымі раскладкамі, 
на гэтай тэме спыніўся 
кіраўнік міністэрскага аддзела 
Дэпартамента міжнароднага 
супрацоўніцтва і правоў чала-
века спадар Томаш Халаньскі. 
Ён адзначыў, што ў 2015 годзе 
прадметам разгляду з поль-
скага і беларускага бакоў было 
150 агульных крымінальных 
спраў, сёлета гэты лік складае 
пакуль што 64 справы. Томаш 
Халаньскі таксама падкрэсліў, 
што пры вывучэнні запытаў 
на распачацце крымінальных 
спраў да беларускіх грамадзян 
з ініцыятывы беларускага боку 
польская пракуратура асабліва 
пільна вывучае пытанне, ці 
няма ў гэтым запыце якога-
небудзь палітычнага падтэксту, 
і, калі такое падазрэнне ўзнікае, 
безумоўна, адмаўляе белару-
скаму боку – у адпаведнасці з 
артыкулам 19 вышэйзгаданага 
беларуска-польскага пагад-
нення 1994 года. Найбольш 
дэтальны падыход ужываец-
ца да запытаў аб экстрадыцыі 
асоб беларускім уладам. У 
2012 г. такіх запытаў белару-
скага боку было 8, у 2013 г. 
– 6, у 2014 г. – дзве, у 2015 г. – 
адна. Канчатковае рашэнне аб 
экстрадыцыі прымае асабіста 
міністр юстыцыі Польшчы 
– і тое толькі ў тым выпадку, 
калі адпаведнае рашэнне суда 
дазваляе такую экстрадыцыю. 
У выніку з усіх пералічаных 
запытаў за апошнія чатыры 

гады было задаволена толькі 
пяць, як правіла, са згоды самой 
асобы, на якую паступіў такі 
запыт. “Абсалютна прыярытэт-
ным у пытаннях такога кштал-
ту, – падкрэсліў міністэрскі 
чыноўнік, – з’яўляецца кло-
пат пра тое, каб не дапусціць 
выпадкаў парушэння правоў 
чалавека”. 

Прадстаўнікі міністэрства, 
што бралі ўдзел у сустрэчы з 
беларускімі ліцэістамі, таксама 
падрабязна расказалі пра тое, 
якім чынам у Польшчы можна 
атрымаць ліцэнзію суддзі, пра-
курора, адваката, юрысконсуль-
та, натарыуса або каморніка. 
Для гэтага недастаткова мець 
дыплом юрыста няхай сабе 
нават самага прэстыжнага 
ўніверсітэта: трэба здаваць 
спецыяльныя дзяржаўныя 
кваліфікацыйныя іспыты, і 
для гэтага прадугледжаны 
абсалютна роўныя ўмовы для 
ўсіх ахвочых. У самым пачатку 
сваёй кар’еры суддзя і праку-
рор атрымліваюць аднолькавы 
заробак, які складае прыкладна 
1400 еўра ў месяц; у працэсе 
набыцця адпаведнага досведу 
заробкі істотна ўзрастаюць.

Прадстаўнік польскай 
пенітэнцыярнай службы 
Аляксандр Чыжовіч выступіў 
з мультымедыйнай прэзен-
тацыяй, якая жыва і нагляд-
на паказала, як працуюць 
польскія службы ў месцах 
зняволення. Было падкрэс-
лена, што зняволеныя маюць 
магчымасць практычна ў любы 
час дня і ночы непасрэдна 
звяртацца са всімі скаргамі 
або пільнымі пытаннямі 
не толькі да кіраўніцтва 
адпаведных устаноў, а і ў 
Міністэрства юстыцыі, пра-
куратуру, Страсбургскі суд па 
правах чалавека і да незалеж-
ных праваабаронцаў. Умовы 
ўтрымання вязняў за апошнія 
20 гадоў карэнным чынам 
палепшыліся і цяпер адпавяда-
юць умовам, якія гарантуюцца 
зняволеным у большасці краін 
Еўрасаюза.

Беларускія ліцэісты і 
выкладчыкі задалі больш за 
дзясятак пытанняў высокім 
польскім чыноўнікам і атрымалі 
ад іх грунтоўныя адказы. У 
прыватнасці, на пытанне адной 
з навучэнак, якія суадносіны 
жанчын і мужчын на пасадах у 
сістэме Міністэрства юстыцыі, 
пракурор Аркадыуш Серашак 
адзначыў, што яны складаюць 
прыкладна палова на палову.

Пасля заканчэння афі-
цыйнай сустрэчы беларускім 
гасцям была зладжана 
экскурсія ў сутарэнні будын-
ка міністэрства, дзе ў гады 
гітлераўскай акупацыі Варшавы 
і ў часы камуністычнай 
Польшчы знаходзіліся камеры, у 
якіх утрымлівалі і катавалі люд-
зей, не згодных з адпаведнымі 
ўладамі.

Лявон БАРшЧэЎСКІ.
Варшава–Мінск.

РОССИЯ

Неожиданная и загадочная  отставка 
Сергея Иванова

В пятницу, 12 августа, в 
Кремле объявили об отставке 
Сергея Иванова с поста главы 
Администрации президента. 
Его преемником стал 
заместитель главы АП Антон 
Вайно. В Кремле заявили, 
что Иванов сам попросил об 
отставке и сам выбирал себе 
преемника. Это решение стало 
весьма неожиданным на фоне 

приближающихся выборов в 
Госдуму и с учетом того, что 
ранее во властных структурах 
уже был сделан ряд крупных 
перестановок. 

Нового главу Админист-
рации президента Антона 
Вайно политологи назвали 
опытным аппаратчиком, 
доказавшим свою верность 
Владимиру Путину.

В то же время они считают 
решение об отставке Иванова 
достаточно спонтанным. 
Связано все, скорее всего, с 
предстоящими выборами пре-
зидента в 2018 году. И с тем, 
какую систему государствен-
ного управления президент 
Путин хочет выстроить к это-
му времени.

КУБА

«Я не был рожден поли-
тиком, – написал когда-то 
Фидель Кастро, – но с юных 
лет видел такое, что навсегда 
запечатлелось в моей памяти 
и помогло мне понять реалии 
этого мира».

Наблюдать за жизнью 

Кастро начал в бедном захо-
лустном городке Биран, где он 
родился. Сегодня главной досто-
примечательностью этого насе-
ленного пункта в восточной 
провинции Орьенте является 
бывший дом самого Кастро.

Он тщательно сохранен и 
превращен в музей, который 
посещают туристы и после-
дователи левых идей, совер-
шающие паломничество по 
местам, связанным с Фиделем.

В свои 90 Фидель Кастро 
остается одним из последних 
лидеров времен холодной войны. 
Недавно этот старейшина 
кубинской политики прощался с 
участниками съезда Компартии 
Кубы.

«Скоро я последую за 
всеми, ведь каждому из нас 
когда-то пора уходить. Но 
идеи кубинских коммунистов 
будут жить вечно», – сказал он 
делегатам съезда.

ЗНАЕТЕ ЛИ ВЫ, ЧТО…
Акулы могут жить 400 лет 

Девочки осваивают калари
ИНДИЯ

Группа ученых из универ-
ситета Копенгагена при помо-
щи метода радиоуглеродного 
анализа выяснила, что грен-
ландские полярные акулы 
могут жить по меньшей мере 
до 400 лет. Этот вид был при-
знан рекордсменом по долго-
летию среди позвоночных.  

Специалисты полагают, что 
такая продолжительность жиз-
ни объясняется замедленным 
обменом веществ.

Гренландские акулы растут 
в год в среднем на один сан-
тиметр, а самки достигают 
половой зрелости только к 150 
годам.

Это боевое искусство, кото-
рое поможет в трудную минуту 
постоять за себя. Преподает его 
бабушка Минакши Амма. Ей 
73 года. Она в совершенстве 
владеет старинным индийским 
боевым искусством калари-
паятту, или калари. Минакши 

говорит, что занимается калари 
с детства, поэтому в ней столь-
ко силы и выносливости. 

Минакши обучает калари 
детей. Девочек, которые осва-
ивают боевое искусство, в ее 
группе сейчас больше, чем ког-
да-либо.

СОСЕДИ

Самые богатые в Литве
В опубликованном спи-

ске 30 самых богатых пред-
принимателей Литвы шестой 
год подряд лидирует круп-
нейший акционер группы 
Vilniaus prekyba Нериюс 
Нумавичюс.

Это самый богатый литов-
ский предприниматель, после 
введения евро он остался 
единственным литовским 
миллиардером. Его имущество 
оценивается в 1,2 миллиарда 
евро.

В первой десятке новых 
фамилий не появилось – здесь 
те же фамилии, что и в 2015 
году. Изменение финансового 
положения некоторых пред-
принимателей сказалось на их 
позиции в рейтинге: акционе-
ры группы Senukai Аугустинас 

и Артурас Ракаускасы и 
Дарюс Моцкус в этом году 
разделяют вторую позицию, 
а брат Нумавичюса Владас 
обошел другого акционера 
Vilniaus prekyba – Миндаугаса 
Марцинкявичюса.

По данным еженедель-
ника Veidas, имущество 
Ракаускасов и Моцкуса оцени-
вается в 350 миллионов евро. 
На четвертом месте в списке 
самых богатых людей Литвы 
– Миндаугас Райла, кото-
рому принадлежит 90 про-
центов акций транспортной 
компании Girteka. Стоимость 
его имущества составля-
ет 320 миллионов евро. На 
пятом месте – акционер 
Vilniaus prekyba Жильвинас 
Марцинкявичюс с имуще-

ством стоимостью 275 милли-
онов евро. На шестом – вдова 
Бронисловаса Лубиса Лида 
Лубене, которая вместе с доче-
рью располагает 52,01 процен-
та акций Achema. Стоимость 
ее имущества – 235 миллио-
нов евро. На седьмом месте 
списка крупнейший акционер  
Norfa Дайнюс Дундулис с 200 
миллионами евро. На восьмом 
– акционер Vilniaus prekyba 
Владас Нумавичюс с 170 мил-
лионами евро. На девятом 
месте – еще один акционер 
Vilniaus prekyba – Миндаугас 
Марцинкявичюс с 155 мил-
лионами евро. 10-й в списке 
владелец компаний Fragrances 
International, Kristiana Бенас 
Гудялис с 130 миллионами 
евро.

Фиделю Кастро – 90!

Их НРАВЫ

«Голый ресторан» в Париже
Во французской столице 

уже в сентябре может 
открыться первый в стране 
«голый ресторан», посетители 
которого сидят за столами 
без одежды и питаются 
исключительно здоровой 
пищей. 

Как известно, эта 
концепция уже доказала 
свою популярность в 
Великобритании, где столики 
в столичном ресторане 
под названием Bunyadi 
забронировали на лето более 
40 тысяч человек. 

Выборы как игра, 
или Почему надо восстановить  

в стране демократию и законность

Михаил ПАсТУхОВ,
доктор юридических наук, профессор,  
заслуженный юрист Республики Беларусь

Несмотря на летний зной, избиратель-
ная кампания как-то продвигается вперед. 
Отработали инициативные группы по сбо-
ру подписей, завершилось формирование 
участковых и окружных избирательных 
комиссий. Впереди (до 10 августа) – реги-
страция кандидатов в депутаты. А там – 
предвыборная агитация и голосование. 

Что можно сказать о проходящей кампа-
нии, глядя со стороны и без всякого инте-
реса? Какие можно дать оценки, исходя из 
законодательства и практики его примене-
ния? 

Нелегитимная основа
Общепризнано, что основой избира-

тельной системы являются избирательные 
комиссии, которые формируются из пред-
ставителей общественности перед каждыми 
новыми выборами.

В соответствии со ст.28 Избирательного 
кодекса подготовку и проведение выборов 
депутатов Палаты представителей обеспечи-
вают окружные и участковые избирательные 
комиссии. Далее, в статье 35 этого кодекса 
подробно регламентируется порядок выдви-
жения представителей в состав избиратель-
ных комиссий. В частности, установлено, 
что право выдвигать представителей имеют 
политические партии, другие общественные 
объединения, трудовые коллективы органи-
заций или коллективы их структурных под-
разделений из числа своих членов, а также 
граждане путем подачи заявления. В послед-
нем случае заявление должно быть подписа-
но не менее десятью гражданами, обладаю-
щими избирательным правом и проживаю-
щими на соответствующей территории.

Казалось бы, простая процедура, позво-
ляющая всем заинтересованным субъектам 
выдвигать представителей в избирательные 
комиссии. А что получается на практике?

По данным Центризбиркома, озву-
ченным на пресс-конференции 29 июля 
Л.М.Ермошиной, в состав участковых изби-
рательных комиссий было включено 65.857 
человек. Из них – только 53 человека от 
оппозиционных политических партий (из 
303 представителей). Провластные партии 
представлены намного шире. Например, от 
Республиканской партии труда и справедли-
вости – 265 человек, от Коммунистической 
партии Беларуси – 816. От общественного 
объединения «Белая Русь» в избирательные 
комиссии включено 4626 человек.

Однако главное – не в показателях актив-
ности партий и других организаций, а в том, 
что «полномочные органы» (руководители 
местных Советов и исполнительных коми-
тетов) не считают нужным «пропускать» в 
состав избирательных комиссий представи-
телей от оппозиционных партий. Например, 
по г.Минску не утвердили ни одного из 
более пятидесяти представителей ОГП, в том 
числе и самого А.Лебедько. В отношении 
А.Добровольского, дважды депутата высше-
го уровня, юриста, опытного политика пыта-
лись устроить собеседование на предмет 
знания Избирательного кодекса. Такая же 
картина наблюдалась и в отношении других 
оппозиционных партий, а также движения 
«За Свободу».

Как это понимать? Указанные факты сви-
детельствуют о том, что уже на начальных 
этапах избирательной кампании нарушаются 
ее базовые принципы, а именно: свободное 
участие граждан в выборах и равенство прав 
избирателей (стст.5, 6 ИК). Можно предпола-
гать, что организаторы выборов тщательно 
фильтруют состав избирательных комиссий, 
поскольку их членам придется считать бюл-
летени и знать реальные итоги голосования. 
Нелегитимность Центризбиркома

Известно, что 14 ноября 1996 года 
А.Лукашенко своим указом, в нарушение 
Конституции, отстранил от должности пред-
седателя Центризбиркома Виктора Гончара, а 
на его место назначил члена Центризбиркома 
юриста Лидию Ермошину. Причем это слу-
чилось в самый напряженный период прези-
дентско-парламентского противостояния. По 
итогам референдума 1996 года. Верховный 
Совет Республики Беларусь 13-го созыва был 
досрочно распущен и введена в действие 
новая редакция Конституции (по сути новая 
Конституция, которая закрепила абсолют-
ную власть президента – главы государства).

После этого Центризбирком стал фор-
мироваться по новым правилам: из 12 шесть 
членов назначал глава государства, включая 
председателя, еще шесть членов «избира-
лись» верхней палатой парламента. С того 
времени Л.М.Ермошина стала бессменным 
председателем Центризбиркома и занимает 
эту должность до сих пор. Возникает сугубо 
юридический вопрос: насколько это закон-
но?

Как судья Конституционного суда, кото-
рый наблюдал эти драматические события, 
могу утверждать, что Л.М.Ермошина заня-
ла должность председателя Центризбиркома 
незаконно. Следовательно, и состав 
Центризбиркома, который ей подчинялся, 
являлся незаконным. Значит, и итоги рефе-

рендума, объявленные этим составом, не 
могут считаться законными (не говоря о 
других факторах, которые не позволяют при-
знать итоги референдума 1996 года).

По с л е д у ющ и е  н а з н ач е н и я 
Л.М.Ермошиной председателем 
Центризбиркома, как и назначение других 
членов Центризбиркома, нельзя, я считаю, 
считать законным по следующим причинам. 
Во-первых, вместе с отменой Конституции 
1994 года вся действующая система власти 
стала незаконной. Во-вторых, новый поря-
док формирования Центризбиркома нель-
зя считать демократическим. В-третьих, 
Центризбирком стал, по сути, органом при 
главе государства. Как показывает практика, 
решение практически всех вопросов, связан-
ных с выборами, в том числе определение 
даты выборов, осуществляется по согласова-
нию с президентом.

Вышеизложенное дает мне основа-
ние утверждать, что действующий состав 
Центризбиркома является незаконным, 
нелегитимным и несамостоятельным. По 
этим причинам ему нельзя доверять, а его 
решения не могут иметь юридической силы.

Недемократическое 
законодательство

Правовой основой нынешних выборов 
является Избирательный кодекс Республики 
Беларусь, принятый в марте 2000 года. Он 
отменил действие законов о выборах депута-
тов Верховного Совета Республики Беларусь, 
Президента Республики Беларусь, депутатов 
местных Советов депутатов, о референдуме, 
что ознаменовало окончание периода демо-
кратических выборов в Беларуси.

Избирательный кодекс, несмотря на его 
системный и объемный характер, представ-
ляет собой образец бюрократического зако-
нодательства. Многие его статьи включают 
в себя по несколько страниц текста, в кото-
ром не могут разобраться даже юристы, не 
говоря о простых избирателях. Кроме того, 
этот кодекс закрепил архаичную систему 
выборов. Его особенность состоит в том, 
что выборы организует и проводит власть. 
Избиратели, инициативные группы, канди-
даты в депутаты выполняют в ней роль «мас-
совки». 

То, что белорусский избирательный 
кодекс сверхконсервативный, убедились на 
своем опыте все участники избирательных 
кампаний. Вот и я в начале статьи говорил 
о порядке формирования избирательных 
комиссий. В них оказались только надежные 
для власти люди. И это – не случайно. Ведь 
им придется обрабатывать бюллетени и, воз-
можно, что-то «округлять».

Следующий этап – выдвижение и реги-
страция кандидатов. Чего греха таить, пред-
ставителями власти заранее готовятся «пра-
вильные» кандидаты, чаще всего от трудо-
вых коллективов, куда вход оппозиционерам 
запрещен. Позднее, на этапе предвыборной 
агитации, этим кандидатам оказывается 
помощь, а остальным кандидатам создаются 
всяческие препятствия.

Удобным средством для манипуляции 
голосами избирателей стала стадия досроч-
ного голосования. На мой взгляд, наличие 
такой стадии создает предпосылку для фаль-
сификации итогов голосования.

И, наконец, последний аккорд выборов – 
день голосования. За этот день и ночь надо 
так подсчитать голоса избирателей, чтобы 
никто не заметил нарушений, и при этом 
обеспечить нужный процент голосования за 
«правильного» кандидата. 

Порядок выборов 64 членов Совета 
Республики (верхней палаты парламента) 
вовсе покрыт тайной. Избирателям не ясно, 
кто конкретно выдвигает кандидатов, какой 
механизм голосования. Очевидно, что это 
еще более консервативный процесс отбора 
нужных людей, чем при выборах депутатов 
Палаты представителей.

Некоторые выводы
Вот так у нас проводятся выборы и 

такое у нас избирательное законодательство. 
Изменять его бесполезно: все равно победит 
тот, кто должен победить. Что делать? Могу 
предложить следующую программу мер.

Первое: восстановить в стране демокра-
тию и законность. Основой этого могут стать 
выборы в легитимный парламент. По юриди-
ческой логике, им должен быть Верховный 
Совет Республики Беларусь 14-го созыва – 
однопалатный парламент из 260 депутатов.

Второе: принять новое законодательство 
о выборах в виде конкретных законов.

третье: сформировать новый состав 
Центральной избирательной комиссии.

Этих трех шагов достаточно для того, 
чтобы в страну вернулись демократические 
выборы. Тогда будут избираться не «пра-
вильные» кандидаты, а достойные. Тогда 
избирательные комиссии будут меняться от 
выборов к выборам. И главное – не будет 
фактов фальсификации. Почему? Да потому, 
что в этом никто не будет заинтересован. 
Игра будет честная.

Герань
БЫЛЬ

Акно з палаты, у якой ляжа-
ла баба Паша (яе тут клікалі 
Праскоўяй Пятроўнай), выгляд-
вала на паляну. Пасярод яе 
сіратліва расла старая сасна. 
Казалі, што тут раней, як і на 
тэрыторыі, дзе знаходзілася 
бальніца, раскашаваў лес. Але 
шматлікія дрэвы некалькі гадоў 
таму пасохлі, і іх зрэзалі.

Цётка Паша часта, трыма-
ючыся за спінку ложка, паціху 
тэпала да акна. Садзілася на 
табурэт і самотна глядзела на 
адзінокае дрэва. Жанчына чака-
ла, калі да яе зноў наведаецца 
Аліна з унучкай Марынкай. 
Раней, калі Праскоўя Пятроўна 
летавала ў вёсцы, да яе заўсёды 
прыязджалі Аліна з Марынкай. 
Малая насілася босай па двары, 
часцяком гойсала па лузе каля 
Сожа. Ды ў дачкі не заладзілася 
жыццё з мужам  (часцяком 
прыкладваўся да бутэлькі), і 
Аліна аднойчы проста выгнала 
яго з дому. Цяпер так і жыла 
адзінокай з маці і Марынкай.

А хата, у якой жыла цётка 
Паша (ды, лічы, і ўсё невялічкае 
паселішча), пасля Чарнобыля 
бульдозеры зраўнялі з зямлёй. 

На тым месцы, дзе яна жыла 
колькі гадоў, нават не ўзаралі 
зямлю. Адно, што перавезла з 
сабою старая да дачкі ў горад, 
– вазон герані. Ён заўсёды цвіў 
і радаваў Праскоўю Пятроўну 
кветачкамі, што, як агеньчыкі, 
гарэлі з вясны і да позняй восені.

Сёння баба Паша заварушы-
лася яшчэ прыцемкам. Суседка 
па палаце, відаць, гэтым неза-
даволеная, нешта прабурчэла і 
нацягнула на сябе коўдру.

– Спі сабе спакойна, дара-
жэнькая, – супакоіла яе бабуля. 
– Я ціхенька пасяджу каля акна 
ды палюбуюся на сваю сяброўку.

Сяброўкай яна называла сас-
ну. Аднойчы бачыла, як на дрэва 
прылятаў пярэсты дзяцел. Ён 
дэталёва абследаваў тоўсты шур-
паты ствол дрэва і нешта дзёўб у 
яго густых зялёных шатах.

Дні ў бальніцы цягнуліся 
доўга і самотна. Сэрца, якое 
лячыла Праскоўя Пятроўна, 
быццам ужо і білася больш-
менш спакойна, боль, што раней 
не адпускаў падоўгу, сцішыўся. 
Жанчына верыла: неўзабаве 
яе выпішуць. І зноў будзе яна 
жыць з Алінай і Марынкай.

У другой палове дня да бабы 
Пашы яны ўрэшце прыехалі. 
Праскоўі Пятроўне падалося, 
што за той час, як яна ляжала 
ў бальніцы, Марынка прыкмет-
на падрасла. Вунь прыхавала 
нешта ў кошыку, які асцярожна 
прыставіла каля дзвярэй палаты.

– Адгадай, бабуля, што мы 
табе прывезлі? – абдымаючы 
Праскоўю Пятроўну, зашчабята-
ла дзяўчынка.

– Дзе ж мне, мая красачка, 
адгадаць. Старая галава ў мяне, 
бы тое рэшата… Можа, які 
пірог? Дык нас тут няблага кор-
мяць. – Яна пакасілася на сусед-
ку, якая падазрона ўзіралася на 
Аліну.)

– Вось і не адгада-
еш! – прыціскаючыся да 
маршчыністай бабулінай шчакі, 
радавалася ўнучка. – Гэта ж 
вазон. Твая герань.

Аліна распакавала кошык. 
Сапраўды, у прыгожым пласт-
масавым вядзерцы красавала-
ся герань. І цвіла! Дробнымі 
кветачкамі былі ўсыпаны ўсе 
галінкі.

– Расла яна ў гліняным гарш-
чочку, – патлумачыла Аліна. 

– Дык жа не павязём мы яе 
ў ім – посуд разаб’ецца. Вось 
раздабылі на кірмашы тое вяд-
зерца. А прыдатнай зямлі твая 
ўнучка знайшла. Яна хацела 
нават са мною ў вёску па грунт 
з’ездзіць. Ледзь адгаварыла.

– А мае ж вы даражэнькія! 
– замітусілася Праскоўя 
Пятроўна. – Давайце паставім 
вазон на акно. Тут заўсёды 
сонейка свеціць…

Дзіўна, але нават негавар-
кая суседка паднялася з ложка і 
пачала здзіўлена, быццам ніколі 
не бачыла, разглядаць герань. 
Нават пагладзіла пальцамі 
лісточкі.

– Няхай расце на здароўе! 
– быццам каму жывому, пажа-
дала баба Паша. – Як выпішуць 
мяне, дык, дзякуй Богу, другому 

чалавеку, можа, якую радасць 
прынясе.

– Праўда? – падняла вочы 
Марынка.

– А як жа! Чалавечая дабры-
ня заўсёды перадаецца. Трэба 
толькі рабіць усё ад чыстай 
душы…

…Так і пасялілася герань 
у восьмай палаце бальніцы. 
Многія (і ўрачы з медсёстрамі) 
ужо і не помняць, хто паставіў 
на акно вазон з кветачкамі, 
якія цвітуць і вясной, і летам, і 
восенню.

І будуць цвісці і зімою, калі 
паляну вакол адзінокай сасны 
прыпарушыць снег і на зямлю 
сарамліва апусцяцца першыя, як 
пух, сняжынкі.

Міхась ДАНІЛЕНКА.
Гомель.

КАЛОНКА
АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Ява,  
а не сон 
дурны: 

беларусы –  
таўстуны
Паводле Глабальнага 

індэкса харчовай бяспекі 
(GFSI), Беларусь уваходзіць 
у дзясятку самых тоўстых 
нацый Еўропы.

Статыстыцы 
вядома шмат…

Калі я ўбачыў тыя лічбы,
Быў, мякка кажучы, не рад,
Наогул ледзь 

не параліч быў: 
У нас мужчыны – таўстуны,
Амаль усе жанкі – таўстухі.
І калі ў тым няма маны,
Дык немагчыма жыць 

без скрухі.
Для нашай нацыі – бяда,
Для жыхароў краіны – гора.
І я хаджу, як гламазда,
І безупынна дзень каторы
Кумекаюць мае глузды: 
Ці мы, усеўшыся на кухні,
Жаром не ў меру сапраўды,
Ці проста з голаду апухлі?..

Анатоль ВЯРЦІНсКІ

«Калі ты жыў нямала на зямлі…»
Перачытваючы кнігі Генадзя 

Бураўкіна – ад першых да самай апошняй, 
якая называецца “Нагаварыцца з зоркамі”, 
і асобнік якой быў пакладзены ў труну і 
пахаваны разам з яе аўтарам, – зазначыў, 
апроч іншага, як, з якім пранікнёным 
пачуццём пісаў паэт пра родную прыроду, 
як апяваў яе непаўторны свет. У свой час 
мне ўжо даводзілася гаварыць пра ягоны 
верш “Калі ты жыў нямала на зямлі…”. 
Запомніліся радкі:

Калі ты жыў нямала на зямлі,
Дык у сябе пытаўся хоць аднойчы:
– Навошта птушка пырхае ў галлі
І месяц з хмаркі выплывае ўночы?
Няўжо усё гэта ў свеце проста так –
Ні сэнсу, ні патрэбы, ні значэння?..
Тэма гэтая, гэтыя пытанні і аднача-

сова адказ на іх гучаць, можна сказаць, 
дамінантай і ў прысмяротнай кнізе 

“Нагаварыцца з зоркамі”.
Аднойчы выйсці ў поле на дасвецці,
Каб зразумець – да ачышчальных слёз, –
Якое шчасце –
Жыць на белым свеце
Сярод вясёлак, птушак і бяроз.
Гартаеш старонкі кнігі і перакон-

ваешся, што іх аўтар быў сапраўды 
шчаслівым, калі задумваў і ствараў 
вось гэтыя, у прыватнасці, вершы: 
“Пырхаюць шпакі на кожным дрэве”, 
“Апантана цінькае сініца”,  “Прырода 
матчынага краю”, “Я жыву сярод пту-
шак і пчол”, “Крылом бусловым пама-
хала лета” і іншыя.

Прысвячаю светлай памяці аўтара 
гэтых цудоўных твораў уласны верш, 
сугучны, пэўна, з ягонымі.

Буркочуць на балконе галубы…
Няма найлепшай птушкі хатняй.

Я ўжо прывык да іх “г-у-у-у”, нібы
балкон мой стаў ім галубятняй.
На лецішчы праз сон, – сон у руку, –
пачулася спагадлівае, ветлае,
як ранішнія промні, светлае,
чароўнае зязюліна “ку-ку”.
І тут жа бачыцца мне у акне:
на провад ластаўка увішна села,
зашчабятала весела, запела…
ці не вітала гэтак вось мяне?
Калі ж з мансарды я спусціўся ўніз,
мяне чакаў яшчэ адзін сюрпрыз,
стаў сведкаю яшчэ адной падзеі:
шпак са шпачыхай прыляцелі!
Зязюля, ластаўка, шпакі…
А ў агародзе блізка-блізка
галодная прабегла міма пліска,
ледзь не кранулася маёй рукі.

І як ніколі, ў гэты дзень
адчуў я, што я нешта значу,
што прызначэнне нас, людзей, –
не толькі клопат пра сваю удачу.
А што ў адказе мы яшчэ якраз
за тых усіх, каго мы прыручылі,
за ўсіх, хто сам прывык да нас,
за ўсё жывое на зямлі айчыннай.
Найгоршы, пэўна, 

грэх – не апраўдаць
даверу іх, іх спадзявання…
Такім вось чынам, дарагі Генадзь,
я успрыняў тваё пасланне.
Скажы, я слушна прачытаў 

твой верш?
Ты можаш, дружа, 

не спяшаць з адказам.
Ты ў вершах жыў і ў іх жывеш,
ну а ў маім – жывём мы разам.

З кім я буду дыскутаваць на тэлебачанні?
ПАЗІЦЫЯ

Мяне зарэгістравалі канды-
датам у дэпутаты. На пасяджэнні 
камісіі я прысутнічаў асабіста, 
а таму хачу расказаць, як усё 
адбывалася.

Склалася ўражанне, што 
не камісія, а нейкія спец-
службы праводзяць выбары, 
выбудоўваюць іх стратэгію 
па нашай акрузе. А старшыня 
камісіі толькі агучвае рашэнні, 
прынятыя ў іншых кабінетах. 
Задача членаў камісіі – своеча-
сова  падняць рукі і зацвердзіць 
агульным галасаваннем. 

Што ў выніку атрымала-
ся? Зборам подпісаў грамад-
зян у нашай акрузе займаліся 
два чалавекі – я і дырэк-
тар вучылішча В.Дземідовіч. 
Старшыня камісіі А.Лесік доўга 
дзякаваў нам за добрую пра-
цу. Камісія прызнала ўсе нашы 

сабраныя подпісы сапраўднымі. 
У іншых дакументах таксама 
яны не знайшлі памылак.

Разгледзелі дакументы яшчэ 
аднаго прэтэндэнта. Гэта рэдак-
тар мясцовай газеты – органа 
вертыкалі – “Кобрынскі веснік” 
Р.Мельнік. Ён быў вылучаны 
канферэнцыяй калектыва ЖКГ. 

А цікавей за ўсё было з 
іншымі кандыдатамі. Гэта 
вылучэнцы Беларускай сацы-
ял-дэмакратычнай партыі 
(Грамада) Н.Б.Галаніна і 
Ліб ера льна-д эмакратычнай 
партыі Н.Н.Артэмчук. Па даку-
ментах значыцца, што яны 
жыхары Брэста. Там і працуюць. 
На рэгістрацыю не з’явіліся. 
Сябры камісіі пачалі абурац-
ца, чаму яны ніколі не бачылі 
гэтых кандыдатаў. Старшыня 
камісіі парыраваў, што Галаніна 

і Артэмчук – вылучэнцы ад пар-
тый і дакументы аб іх вылучэнні 
ў парадку. Ён таксама пазначыў, 
што дэкларацыя аб даходах 
Галанінай мае недахопы. Не 
ўказана матэрыяльная дапамога, 
атрыманая ёю ад арганізацыі, дзе 
яна працуе. Але гэта ён прызнаў 
малазначымым. У выніку абое 
былі зарэгістраваны.

І вось тут, на мой погляд, 
ёсць прынцыповы момант. У 
Мінску актывісту АГП, змагару 
з фальсіфікацыямі на выбарах 
Мікалаю Казлову, адмовілі ў 
рэгістрацыі, бо знайшлі памыл-
ку ў ягонай дэкларацыі. А наша 
камісія Галаніну прапусціла з-за 
аналагічнай памылкі. Казлову 
трэба звярнуць на гэта ўвагу і 
патрабаваць ЦВК перагледзець 
рашэнне акруговай камісіі. Чаму 
камусьці памылка ў дэкларацыі 

не перашкода для рэгістрацыі, 
а Казлову шлях у дэпутаты 
перакрылі!

Пасля рэгістрацыі я 
пачаў патрабаваць ад камісіі 
арганізацыі тэледэбатаў з 
іншымі кандыдатамі. А вось гэта, 
атрымліваецца, не ўваходзіць 
у іх планы. Чаму? Я звярнуўся 
да Мельніка і Дземідовіча, 
выклікаючы іх прыняць удзел 
у дэбатах. Яны адмовіліся. 
Старшыня камісіі сказаў, што 
дасць мне афіцыйны адказ на 
мой зварот, таму што ён зараз не 
гатовы мне адказаць.

Каторы дзень шукаю, каго ж 
з сапернікаў выклікаць на тэле-
дэбаты?

Аляксандр МЕХ,
кандыдат у дэпутаты 

Палаты прадстаўнікоў 6-га 
склікання.

СПРАШИВАЕТЕ – ОТВЕЧАЕМ

Хочу продать свою долю в квартире…
Я имею право пользоваться одной 

комнатой в квартире, которая оста-
лась после смерти родителей. Но из-за 
того, что переезжаю на постоянное 
местожительство в другой город, хочу 
продать свою долю. Как это сделать?

Нина МАРКОВСКАЯ.
Гомель.

Как вытекает из вашего письма, в квар-
тире прописаны другие ваши родственни-

ки. Значит, в первую очередь вы должны 
предложить им выкупить ту долю, которая 
досталась вам после смерти родителей. Для 
этого нужно каждому лично вручить уве-
домление под подпись. В нем обязательно 
надо отметить, когда продается комната, 
за какую цену и что у них есть перво-
очередное право на приобретение. Если 
вдруг ваши родственники отказываются 
выкупать у вас вашу долю, то вы ищете 
покупателя на стороне, но при оформле-
нии сделки все они должны письменно 

подтвердить свой отказ от вашего пред-
ложения. В случае их отсутствия во вре-
мя оформления документов на продажу 
жилищной доли покупателю со стороны, 
уведомление о продаже части недвижимо-
сти отправляется заказным письмом через 
нотариуса. Проходит месяц и если никто 
не появляется, не возникает споров, тот же 
нотариус составляет договор купли-про-
дажи с последующей обязательной реги-
страцией в Агентстве по госрегистрации 
недвижимости и земельному кадастру.

ООО "ИРВИНГА ГРУППА" УНП 191751509



19 ËÞÒÀÃÀ 2013 ã.
http://www.nv-online.infohttp://www.nv-online.infohttp://www.nv-online.info

16 жніўня 2016 ã.66 77 16 жніўня 2016 ã.

П У Б Л І К А ц ы І Р о з Г А Л А С

СІТУАЦЫЯ

* * * 

Следователь Остро-
шицкой районной проку-
ратуры Яков Григорьевич 

Малевич собирался на рыбалку, все 
было заготовлено загодя – новень-
кий финский спиннинг, крючки, 
наживка, –  когда зазвонил теле-
фон.

– Cлушай, Малевич, тут из 
академического дачного поселка 
звонили,– сказал начальник след-
ственного отдела Острошицкой 
милиции капитан Марьясин, – там 
у них вроде человек пропал, второй 
день как ушел куда-то и не могут 
найти. Надо срочно тебе ехать с 
нашим Боровковым.

– Вот сучьи дети, академики, 
– в сердцах бросил Малевич, – на 
других дачах все нормально, а у 
этих вечно что-то случается. Три 
дня назад пожар был на даче акаде-
мика Лавкунова, теперь вот пропал 
кто-то. Так кого искать-то надо?

– Профессор Гончарик, это 
шестьдесят третья дача, вроде 
пошел вдоль озера, в сторону леса, 
ну и не вернулся. Родственники 
говорят, он вроде не в себе уже не 
первый год был, что-то с мозгами. 
Вы пройдите там по берегу, может, 
завалился куда старик, в какую 
яму. Там полно закиданных упав-
шими деревьями заток… Хотя его 
уже искали, из города приезжали 
какие-то знакомые...

Сержант Боровков, молодой, 
мордастый, из глотки которо-
го рвался свежий запах самогона, 
прибыл на раздолбанном мотоци-
кле буквально через десять минут. 

– Ну что, Рыгорович, – ска-
зал он с унылым сочувствием 
Малевичу, – накрылась твоя рыбал-
ка. Надо ехать к этим залупанцам, 
академикам. А дорога хреновая, 
вся в ямах. Дурной народ, скажу я 
тебе, хотя и образованный вроде. 
Сколько лет водопровод в землю 
закапывали, хотя было известно, 
что по весне трубы рвать будет. 
Теперь вот, как все люди, поверху 
тянут, дорогу перекопали... На всех 
дачах вокруг земля уже приватизи-
рована давно, а эти только выспа-
лись, теперь носятся с бумажками, 
друг у друга подписывают, согла-
сование границ участков называ-
ется... Ну и скандалы пошли. Жена 
директора Института биофизики 
Мирончика соседку свою, завлаб-
шу из Института физиологии 
Берковскую, чуть лопатой не при-
била из какого-то спорного метра. 
Ну и пожар на даче у академика 
Лавкунова – дело темное...

– А что все-таки говорят про 
лавкуновскую дачу, – осведомился 
Малевич.

– Да разное брешут. – Боровков 
на всякий случай оглянулся по сто-
ронам и понизил голос. – Вроде 
внук покойного Лавкунова Виталий 
хотел купить вторую половину дома 
у соседа своего, академика Рейника 
из Института теплофизики, тот ста-
рый, за девяносто, совсем уже раз-
валивается, на дачу не ездит, зато 
внучка его Верка, отчаянная девка, 
там настоящий бардак устроила, 
по ночам пьянки идут, музыка гре-
мит. Но Рейник уперся, ни в какую 
не хотел продавать... Ну и вроде 
Виталий только попугать хотел, 
поджег его веранду, а огонь возь-
ми да и перекинься на половину 
Лавкунова, вот и выгорел весь дом 
дотла. Соседние участки бумажным 
пеплом закидало. Говорят, Рейник 
у себя какой-то большой архив 
держал, буквально вся дача была 
заставлена мешками с бумагами. 
Теперь вообще комедия получается. 
У Виталия Лавкунова нет денег на 

отстройку дачи, а Рейник откупил 
его участок и строит себе там насто-
ящую крепость.

–  А что за архив у него был?
– А кто его знает! Вроде после 

того, как Академия начала разва-
ливаться, Рейник перевез на дачу 
все ценные бумаги из своего инсти-
тута, результаты исследований 
нескольких десятков лет. Может, 
хотел сохранить...

– Документы в специальных 
местах хранят, а не на даче, – бур-
кнул Малевич.

– Так у них же, Рыгорович, у 
стариков академических, крыша на 
старости едет. Вот и этот Гончарик, 
с припизженными мозгами, неиз-
вестно куда подался. Ну едем, что 
ли? Только имей в виду, что доро-
га через лес, от Логойского шоссе, 
вся перекопана, там ремонт идет, 
поэтому поедем через дамбу.

– Да ладно, – махнул рукой 
Малевич, – километра полтора 
лишних. Давай!

Когда въехали на дамбу, в цен-
тре которой была плотина, пере-
городившая речку, разлившуюся в 
водохранилище, Боровков неожи-
данно тормознул и показал рукой 
в сторону круто поднимавшегося 
от берега  к лесу холма, поросшего 
редким кустарником.

– Гляди, Рыгорович, какая-то 
беготня там непонятная!

– Спортсмены, наверное, из 
Раубичского спорткомплекса... 
Тренировка... – сказал Малевич, 
вглядываясь и ничего не замечая.

– Да ты правее смотри! – крик-
нул Боровков. – Там, по-моему, 
крутая заваруха начинается!

И точно: по правому краю хол-
ма в сторону леса бежал человек, 
похоже, со спортивной сумкой, а 
следом за ним гнались двое, вот 
они скрылись в сосняке, откуда 
сразу раздался выстрел.

– Давай! – крикнул Малевич. 
Прямо с дамбы мотоцикл взле-

тел по холму, и они чуть не раз-
бились о громадный валун на его 
вершине. 

– Смотреть надо, зараза! – 
Малевич, отряхиваясь, поднялся с 
земли и стал помогать Боровкову.

– Вроде я, Рыгорович, ногу под-
вернул, – пожаловался Боровков и 
попробовал встать, но тут же осел 
от боли.

Малевич позвонил в райотдел, 
попросил подмогу и, прислонив 
Боровкова к камню, углубился в 
лес, прошел каких-то метров сто, 
когда увидел в небольшом рас-
падке лежащего навзничь мужчи-
ну в светлом пиджаке и темных 
брюках. Он перевернул убитого и 
сразу узнал его, это был бывший 
депутат Национального собрания 
и оппозиционер Скарбец, недав-
но интервью с ним с его большим 
портретом было опубликовано  в 
“Народном голосе”. 

Малевич оглянулся по сторо-
нам в поисках сумки.  Ее не было 
видно. Он прошарил ближайшие 
кусты – бесполезно. Видимо, убий-
цы Скарбца проявили растороп-
ность – эту версию надо будет 
занести в протокол. А может, не 
стоит? Черт его знает, что было 
в этой сумке? Впрочем, Боровков 
тоже мог видеть...

* * *

Посол США в Беларуси 
Джон Смайли в этот 
воскресный день нахо-

дился на балконе своей загород-
ной резиденции и был занят люби-
мым делом – рассматриванием в 
бинокль окрестных видов. Бинокль 

у посла был замечательный, цей-
совский, с пятидесятикратным уве-
личением, он достался ему от отца, 
который был адъютантом у генера-
ла Паттона во время боев в Европе 
во вторую мировую войну.

Эти виды Смайли знал доско-
нально, но их рассматривание ему 
никогда не надоедало. Даже в буд-
ние дни в погожую погоду, воз-
вращаясь из Минска в Раубичи, 
он после легкого ужина спешил на 
балкон, где  на небольшом столи-
ке его ждали газеты, знакомство с 
которыми он откладывал на вечер, 
и бинокль. Но сначала он, как пра-
вило, брался за бинокль. Начинал 
с обзора противоположного бере-
га, отмечая новые детали. На двух 
совершенно одинаковых, стоя-
щих рядом Белых виллах, выстро-
енных в отвратительном стиле 
псевдоклассицизма, столь харак-
терном для постсоветских нуво-
ришей, было пустынно. Впрочем, 
по выстриженному газону левой 
описывала ленивые круги довольно 
злобная овчарка. Когда на дороге, 
ведущей к спорткомплексу, появ-
лялся редкий прохожий или пробе-
гала группа спортсменов, она бро-
салась на ограждение и глухо лая-
ла. Говорят, что обе виллы на заре 
белорусской суверенности постро-
или сыновья тогдашнего премье-
ра Бабича, метившего на самый 
высокий пост в стране и так бес-
славно проигравшего нынешнему 
Правителю. Потом вроде одну из 
вилл продали какому-то кавказцу.

Кавказцы и вообще южные 
люди стали все заметнее в Беларуси. 
Вот даже у него, можно сказать, 
под самым носом, это значит на его 
берегу, чуть левее его резиденции, 
буквально через дорогу, какие-то 
узбеки приобрели территорию быв-
шего детского сада, снесли его или 
перестроили – этого он так и не 
успел заметить, но за три недели 
отсутствия Смайли, когда он уез-
жал по делам в Вашингтон, поя-
вилась вилла в восточном стиле, 
даже с небольшим минаретом. Еще 
немного, и рядом с его резиденцией 
закричит муэдзин. А главное – узбе-
ки отхватили приличную часть при-
брежной территории, которую он 
сам мечтал присоединить к своей 
резиденции и превратить в пляж. 
Конечно, еще лучше было бы при-
обрести прибрежный участок пря-
мо напротив резиденции, отделен-
ный от нее все той же поселковой 
дорогой. Но там стояла трансфор-
маторная будка, окруженная чьими-
то сараями. В общем, время было 
упущено, и теперь на купанье он 
вынужден выезжать в более даль-
ние места, хотя глупо, имея дом на 
берегу прекрасного водохранилища, 
не иметь возможности тут же иску-
паться в жаркую погоду. Многие 
осуждали его выбор, когда он оста-
новился на этом загородном особ-
няке в Раубичах.

Но когда Правитель начал 
выселять послов из бывшего пра-
вительственного дачного комплек-
са “Брозды”, нарушая все догово-
ры об аренде, предшественник 
Смайли Генри Стоппард отыскал 
эту частную виллу в Раубичах и 
арендовал ее. Стоппард рассказы-
вал, что кое-кто из сотрудников 
посольства кривил носом: дом у 
самой дороги, отделяющей его от 
берега, снуют машины, вдобавок 
буквально впритык к вилле сто-
ит сельмаг, что совсем уже было 
неприлично – за стеной мачта со 
звездно-полосатым флагом вроде 
освящает и бедный сельский мага-
зин. Впрочем, Стоппард не без гор-
дости подчеркивал, что с той поры, 

как он здесь поселился, это убогое, 
приземистое, из красного кирпича 
строение подремонтировали, да и 
ассортимент улучшился – все-таки 
стыдно демонстрировать голый 
прилавок  рядом с резиденцией 
американского посла.

Смайли перевел бинокль пра-
вее Белых вилл, внимательно огля-
дел сложное деревянное бунгало 
директора спорткомплекса Гуркова, 
отметил новый забор, появивший-
ся перед небольшой дачкой тренера 
по биатлону Закаржевского, затем 
принялся изучать участок быв-
шего министра иностранных дел 
Грайвороненко. Шикарная, в фин-
ском стиле дача из темно-бордовых 
блоков, говорят, специально при-
везенных откуда-то из Литвы, хотя 
и была давно закончена, но наро-
чито стояла в полусгнивших лесах 
и с окнами, залепленными кусками 
грубого рубероида. Роскошная дача 
как бы притворялась убогой, недо-
строенной. И Смайли знал, в чем 
дело: Грайвороненко, бывший при 
советской власти секретарем гор-
кома по идеологии, сумел в первые 
годы независимости быстро пере-
краситься в незалежника и стал 
министром иностранных дел, после 
прихода к власти Правителя побыл 
некоторое время в вялой оппози-
ции, но быстро пошел на поклон, 
за что получил должность посла в 
далекой стране; год назад его убра-
ли оттуда, но он зааартачился, пош-
ли слухи, что Грайвороненко чуть 
ли не исчез вместе с посольскими 
документами и печатями и вроде 
вообще не собирается возвращать-
ся. Но вскоре вернулся, напустил 
туману, пообещал рассказать, в чем 
там было дело, но кроме жалоб, что 
все совершилось с его отставкой 
чересчур поспешно, что ему даже 
не дали официально попрощаться 
с императором, ничего не после-
довало.

Как все впавшие в немилость 
у Правителя, Грайвороненко нату-
рально опасался преследований. 
Обычно начиналось с проверок 
собственности, находили какие-то 
нарушения и даже за сущую ерунду 
давали солидные сроки. Бывший 
посол в маленькой балтийской 
стране за какие-то пять компью-
теров, пожертвованных ему амери-
канским посольством на нужды его 
общественной организации, полу-
чил пять лет. Вроде не задеклари-
ровал, не заплатил налог и вообще 
чуть ли не украл у американцев. И 
хотя из посольства в суд пришла 
бумага, что США не имеют ника-
ких претензий к господину Маричу 
в связи с этими жалкими компью-
терами, бывшего посла посадили.

Поэтому и Грайвороненко при-
ходилось демонстрировать скром-
ность, упадок и вообще несерьез-
ность своей собственности. Какая 
там дача? Так, какой-то недострой... 
Но сегодня Смайли с удивлением 
заметил, что леса частично были 
сняты, а в окнах вместо страшного 
черного рубероида засверкали стек-
ла, и, наконец, сам бывший министр 
и посол, голый по пояс, в синих с 
желтыми разводами трусах до колен 
окучивал картошку вместе с женой 
и взрослыми детьми. Выходит, дела 
у Грайвороненко пошли на поправ-
ку, о чем, кстати, свидетельствова-
ла и возведенная совсем недавно, 
очень солидная металлическая огра-
да, отделявшая его участок от доро-
ги, что вела к спорткомплексу.

Смайли передвинул бинокль 
выше и увидел непонятную кар-
тину: за человеком в расстегнутом 
пиджаке и сбившемся набок гал-
стуке гнались двое в камуфляжной 

форме. Вот они скрылись в леске, 
росшем на вершине холма. Затем 
Смайли услышал хлопок, похожий 
на выстрел. 

– Роберт! – крикнул посол. – 
Немедленно идите сюда!

 И он тут же сунул бинокль 
вышедшему на балкон помощнику: 

– Посмотрите туда, на самый 
верх холма! 

– Но я ничего не вижу, – про-
бормотал молодой человек. 

– Дайте сюда! – Смайли вырвал 
у него бинокль. – И ничего не слы-
шали? Было что-то похожее на 
выстрел!

– Может быть, – пожал плечами 
Роберт. – Анна играла на рояле, и я 
мог не услышать. А что, собствен-
но, произошло?

Смайли очень хотел знать, что 
произошло. Поэтому он в который 
раз обшаривал биноклем проти-
воположный берег. Все было как 
обычно: рыбаки с удочками, тури-
сты рядом с палатками, машины у 
дороги... Он двинул биноклем пра-
вее в сторону старого деревенского 
кладбища, занимавшего вершину 
соседнего холма, и увидел, что по 
тропинке, вьющейся по склону хол-
ма, к прибрежной дороге спускает-
ся писатель Гейм.

– Черт знает, что такое, – про-
бормотал Смайли и, отложив 
бинокль, направился в свой каби-
нет.

Смайли был знаком с Геймом. 
Этот писатель достаточно громко 
заявил о себе в годы перестройки 
как острый критик коммунисти-
ческой системы. Хотя доставалось 
от него и националистам. В досье, 
собранном Стоппардом по материа-
лам белорусской негосударственной 
прессы, Смайли нашел несколько 
статей Гейма, направленных против 
лидера националистов Мазяка. Тот, 
конечно, зарвался, назвал всю рус-
скую литературу пронизанной духом 
азиатчины, и Гейм, родившийся в 
России, воспитанный на образцах 
русской культуры и сам пишущий 
по-русски, не мог ему этого про-
стить. Националисты тогда сильно 
обрушились на Гейма, но он устоял, 
у него было талантливое и жаляще-
желчное перо, которым он наносил 
удары налево и направо, не щадя 
ни старую бюрократию, ни патри-
отов, протаскивавших под лозун-
гами национального возрождения 
обычные националистические шту-
ки. Перед своим отъездом Стоппард 
передал Смайли Гейма вместе с груп-
пой интеллектуалов, с которой стои-
ло поддерживать контакты.

В последнее время Гейм свел 
на нет свое присутствие в неза-
висимых газетах, говорили, что он 
перенес инфаркт и занялся больше 
историко-литературной работой, у 
него было немало книг и статей 
по истории русской литературы 
и компаративистике. Смайли сам 
был филологом по образованию, 
специализировался по русской 
литературе, и некоторые книги 
Гейма были в его библиотеке.

Как бы там ни было, но раз в 
год, в День Независимости, посоль-
ство продолжало приглашать 
Гейма на свои приемы в загород-
ной резиденции. Хотя, подписывая 
очередное приглашение, Смайли 
испытывал чувство легкого раздра-
жения. На приемах Гейм держался 
на грани скандала, который начи-
нался уже с его приезда. Все гости, 
согласно специальной инструкции, 
вручаемой вместе с приглашени-
ем, должны были пересаживаться 
из своих машин в микроавтобусы, 
нанятые посольством, на площадке 
у въезда в спорткомплекс, – это 

километра за два от резиденции. 
Но Гейм на том основании, что 
его дача находилась на противо-
положной  стороне, предпочитал 
приезжать на своей машине пря-
мо к резиденции, что разреша-
лось только иностранным послам 
и высшим чинам Администрации 
Правителя. Смайли был свидете-
лем, как начальник охраны, мор-
ской пехотинец Бакли, выйдя за 
ворота, крикнул Гейму, не подда-
вавшемуся на вежливые уговоры 
милиции отъехать подальше: “Go 
out!”, на что писатель спокойно 
отреагировал отменной бранью, 
из которой можно было разобрать 
только “Заткнись, говнюк! Здесь 
наша земля!” Смайли запомни-
лась довольная ухмылка капитана 
милиции, командовавшего специ-
ально присланным для поддержа-
ния порядка нарядом.

А через две минуты, нахально 
оставив свой жалкий «фольксва-
ген» рядом с шикарным “Бентли” 
китайского посла и проходя мимо 
шеренги приветствующих гостей 
сотрудников посольства, Гейм, 
пожимая руку Смайли, не преми-
нул отпустить шутку, повторяемую 
им последние три года: “Надеюсь, 
США продолжат свою миссию 
по спасению демократии во всем 
мире и прежде всего в несчастной 
Беларуси?” 

Во время пикника на лужай-
ке перед резиденцией, где были 
расставлены столы с напитками и 
закусками, Гейм, как-то стоя с бока-
лом в руках рядом со Смайли, ска-
зал, кивнув в сторону подошедшего 
к ним с чудовищно переполненной 
разной снедью тарелкой бывшего 
председателя Верховного Совета 
толстяка Наливайчика: “Вот воз-
можность поправить свое жалкое 
положение пенсионера”. Все знали, 
что Правитель оставил ушедшего в 
оппозицию бывшего главу государ-
ства с пенсией, равной десяти дол-
ларам. Плохо понимавший англий-
ский Наливайчик вспыхнул и ото-
шел, видимо, о чем-то догадавшись. 
Смайли не очень симпатизировал 
Наливайчику, сдавшему свой пост 
только из-за какого-то ящика гвоз-
дей, якобы неоплаченного при 
строительстве личной дачи, но тем 
не менее заметил что-то о неумест-
ности подобных шуток.

– Не волнуйтесь, господин 
посол, – заметил Гейм, – у нашего 
Наливайчика отменный аппетит, и 
его трудно испортить.

Смайли не удивился, уви-
дев Гейма на тропинке, ведущей 
к кладбищу. Кажется, во время 
того же приема, когда он задел 
Наливайчика, Гейм поверг в изум-
ление небольшую компанию, окру-
жавшую посла, спросив его, не 
хотел бы он, Смайли, быть похоро-
ненным на этом кладбище.

– Да-да, я понимаю, вы амери-
канский гражданин... Традиции... 
Семейный склеп в штате Арканзас... 
Но разве можно сравнить его с 
этим милым, скромным деревен-
ским кладбищем. Вы будете лежать, 
господин посол, среди пастухов и 
доярок, сельских пенсионеров, 
жутких пьяниц и людей набож-
ных. Напротив, на противополож-
ном берегу – ваша резиденция, 
в которой вы провели несколько 
лет своей жизни. Я полагаю, наш 
Правитель вам в этом не откажет – 
быть похороненным на нашей зем-
ле. Это единственное, в чем он вам 
наверняка не откажет. Кстати, есть 
еще одно хорошее обстоятельство 
в пользу этого решения. Я также 
решил, что мне следует быть похо-
роненным именно здесь. Мы будем 

продолжать наши милые беседы, 
лежа рядом. В этом чудесном месте, 
на холме, перед которым прости-
рается эта великолепная водная 
гладь. Лучшего места последнего 
упокоения, право, не найти.

И вот он ходит теперь к этому 
кладбищу. Высматривает небось 
местечко для себя. А может, и 
для него? Чтобы предложить при 
очередной встрече? Смайли с раз-
дражением посмотрел на кучу 
приглашений, которые он дол-
жен подписать к очередному Дню 
Независимости. Может, не стоит 
на этот раз приглашать Гейма? 
Впрочем, это может быть замече-
но и неверно истолковано. Нужно 
иметь представление о разных точ-
ках зрения. Как это сказал один 
полуоппозиционный аналитик: 
“Думать Беларусь”.

Боже мой, почему он, Смайли, 
должен думать Беларусь? Логичнее 
думать о том, когда он насадит на 
свой пятидесятилетний и  еще весь-
ма боевой штык эту новую пере-
водчицу Наташу, которая вот уже 
две недели вертит перед ним своей 
соблазнительной крутой попкой. 
Три дня назад он уже был близок к 
цели, но в кабинет вошла эта сухая 
стерва, его секретарша Джоди... 

Как сказал Смайли один оппо-
зиционер, кровь здешних жителей 
наполовину смешана с картофель-
ным крахмалом. “Мы бульбяники”, 
– со смешком добавил этот чело-
век, заставив Смайли весь вечер 
рыться в словарях.

И вот Смайли должен “думать 
эту Беларусь”, населенную «бульбя-
никами». Господи, он был послом в 
Индонезии, Марокко и Румынии и 
никогда не “думал” эти страны. То 
есть он, конечно, готовился, читал 
все необходимое – по их истории, 
экономике... Но он их не “думал”, 
поскольку все было достаточно 
понятно. Беларусь – страна непо-
нятная. Конечно, если у людей 
вместо крови или даже наполови-
ну течет картофельный крахмал, 
то они могут позволить Правителю 
пренебрегать белорусским язы-
ком и обращаться к ним, правда с 
сильным акцентом – о, эти фри-
кативные и трущиеся “г” и “ч”, 
выдающие белоруса, где бы он ни 
жил! – на языке великой и братской 
соседней России. Но здесь начина-
ются жалобы и крики национали-
стов о том, как их давили веками 
с одной стороны русские, с другой 
поляки, и вот итог – отняли-таки 
национальное самосознание, све-
ли к чисто декоративной стороне 
белорусский язык. У литовцев, у 
латышей и армян не отняли, а бед-
ных белорусов буквально затопта-
ли. Таков был несчастный ход исто-
рии... Бедные белорусы...

Смайли устал и от этих раз-
говоров и от этих жалоб и стонов. 
На одном приеме, который устрои-
ло Министерство иностранных дел 
Польши в Варшаве, он случайно 
встретил Мазяка, уже несколько 
лет как сбежавшего из Беларуси и 
живущего в польской столице на 
американское беженское пособие. 
“Запад предает белорусскую демо-
кратию”, – сказал ему тогда  этот 
вечно хмурый отставной эмигрант-
ский вождь. “А почему вы здесь, а 
не со своим народом?” – парировал 
Смайли. Мазяк злобно пробурчал 
что-то насчет белорусского КГБ и 
российских спецслужб и быстро 
отошел в сторону.

...Так как все-таки быть с 
Геймом? Нет, расставаться с ним  
преждевременно. Смайли выдер-
нул из кучи приглашений цветной 
листок и торопливо подписал его.

семен БУКЧИН

Автор писал этот роман более десяти лет, со значительными перерывами, 
на что были свои причины. Вполне традиционное реалистическое письмо 

смешано в этом тексте с элементами антиутопии, фантастики, 
детектива. Действие разворачивается в дачном поселке неподалеку от 

Минска, в местности, хорошо знакомой не только жителям столицы. Тут 
зреет политический заговор и тут же идут поиски физического 

устройства, способного породить страшную угрозу существованию 
человечества и самой Земли – всепоглощающую Черную Дыру. Эти 

события протекают в тесной связи с рефлексией главного героя романа, 
писателя Виктора Гейма. Если читателю покажутся узнаваемыми какие-

то герои произведения, то это следует отнести прежде всего на счет 
богатого читательского воображения.

Моление  
пред Черной Дырой

Отрывок из романа

(Окончание. Начало на 5-й стр.)

Народ вздрючивают показным, 
часто шаманским патриотизмом, попу-
гивают иностранными агентами, пятой 
колонной, мировой закулисой, тле-
творным влиянием Запада. Эта борьба 
за народ не столь невинна, как может 
показаться. Воинствующая риторика 
взращивает «гроздья гнева» внутри 
общества. Совсем недавно обвинения 
против «партии Запада» ограничива-
лись словами «иностранные агенты». 
А сегодня в обиход входят и «пятая 
колонна», и «враги народа», и «нацио-
нал-предатели». Как далеко могут заве-
сти подобные игры? Сталинские чистки 
тоже начинались с казавшихся невин-
ными внутрипартийных обвинений в 
ревизионизме, левом или правом укло-
не. Потом появились «вредители» среди 
инженеров, ученых, врачей, диплома-
тов, деятелей культуры. Потом в лагеря 
гребли уже всех подряд: и рабочих, и 
колхозников, и детей «врагов народа». В 
конечном счете поиск врагов обернул-
ся против самих зачинщиков идеоло-
гической грызни: под гильотину НКВД 
попали тысячи видных партийных и 
государственных деятелей. В том числе 
и из ближайшего окружения вождя.

Сумбур вместо музыки
Поиск предателей уже привел к 

путанице понятий. Власть уже и сама 
не может понять, где случайно заблуд-
шая овца, а где матерые враги. Яркий 
пример – история с известным музы-
кантом Макаревичем. Еще недавно он 
сидел рядом с Путиным и Путин пожи-
мал ему руку. Сегодня запрещают кон-
церт за концертом, требуют отобрать 
награды и звания. Вот такой сумбур в 
искусстве. Но гораздо опаснее твори-
мый сейчас сумбур в российской внеш-
ней политике.

Выстрел «Авроры»
Казалось бы, мелочь: чуть ли не как 

событие национального масштаба теле-
видение преподносило пришвартовы-
вание после ремонта крейсера «Аврора» 
к месту постоянной стоянки. Как буд-
то телевизионные начальники забыли 
о том, что в советской историогра-
фии именно «Аврора» стала одним из 
символов переворота, опрокинувшего 
страну вначале в гражданскую войну, 
потом в красный террор, потом в воен-
ный коммунизм, растянувшийся чуть 
ли не на весь ХХ век. Разнятся цифры 
убыли населения в результате выстре-
ла «Авроры», но в любой интерпре-
тации это десятки миллионов убитых, 
репрессированных и умерших от голода 
людей. А мы в свою очередь спросим: 
неужели России нечем больше зани-
маться, чем ремонтировать и «водру-
жать на пьедестал» этот символ зла и 
насилия?

Поклонение Христу  
и Антихристу

Низвержение памятников Ленину в 
Украине вызывает возмущение у мно-
гих российских политиков и простых 
обывателей. «Вандализм!» – кричат они. 
Им не понять, что в этой стране, как 
это имело место ранее в странах быв-
шего социалистического лагеря, про-
исходит естественный процесс проща-
ния с коммунистическим наследием. А 
российское официальное телевидение 
навязчиво продолжает показывать, как 
все еще любят Ильича.

Тот же Вячеслав Костиков пишет: 
«Что представляет собой наследие 
Ленина сегодня? Утрачено традицион-
ное влияние нашей страны в Европе. 
Страна распалась и из великой дер-
жавы превратилась в региональную. 
Утрачены многие союзнические свя-
зи. Потеряны темпы экономического 
роста – одного из самых высоких в мире 
до 1917 года. Мировая революция, во 
имя которой Ленин был готов пожерт-
вовать страной, оказалась иллюзией. 
Социализм ленинского типа прова-
лился. Вернувшись к свободному рынку 
и буржуазному укладу жизни, страна 
сегодня с большим трудом пытается 
вернуть позиции, утерянные в резуль-
тате «торжества идей Ленина». Ленин 
оставил огромное письменное наследие 
– 55 томов полного собрания сочинений. 
Но в библиотеках сегодня «Ленина не 
берут». Его труды перестали цитиро-
вать. А ведь еще лет 25 назад без ленин-
ской цитаты невозможно было защи-
тить ни одну научную работу. Тысячи 
полотен с изображением Ленина пылят-
ся в музейных запасниках. А в детских 
садах уже не поют: «Сколько у солныш-
ка ясных лучей, столько у Ленина нас 
– детей».

В Беларуси сотни каменных исту-
канов с изображением вождя мирово-
го пролетариата все еще высятся на 
улицах и площадях городов и посел-

ков. Они не могут не воздействовать 
негативно на подсознание людей. И 
служат местом поклонения для наибо-
лее отсталых и оболваненных совет-
ской и постсоветской пропагандой 
граждан. Иногда бывает даже трудно 
представить, насколько глубоко внедря-
ется пропагандистская ложь в созна-
ние таких людей. Так, например, мне 
как-то довелось побеседовать со своим 
коллегой из Бреста на тему прошед-
шей войны. И он на полном серьезе 
доказывал мне, что польских офице-
ров в Катыни расстреляли не русские, 
а немцы. Не могли же, дескать, по его 
словам, русские расстреливать поляков. 
Оказывается, могли. Напрасно я и еще 
один наш земляк из Пинска пытались 
объяснить этому доктору (заметьте – 
человеку с высшим образованием), что 
бедный академик Бурденко под дулами 
пистолетов сотрудников НКВД подпи-
сывал ложные протоколы осмотра тру-
пов поляков с простреленными затыл-
ками и мест захоронения. 

Слово чести России  
по отношению к Украине
Россия, как и все мировое сообще-

ство, после распада СССР признала 
независимость Украины, установи-
ла с ней дипломатические отноше-
ния и обязалась уважать суверенитет 
этой страны. Прошло четверть века. 
Воспользовавшись неустойчивой поли-
тической ситуацией, экономической и 
военной слабостью Украины, Россия, 
я считаю, совершила по отношению к 
этой стране враждебный акт: оккупи-
ровала Крым, вторглась на территорию 
юго-востока Украины и объявила о соз-
дании так называемой Новороссии. По 
замыслу Москвы, в состав этой само-
званой «Новороссии» должен был вой-
ти весь юг Украины, включая Харьков и 
Одессу. Российские танковые колонны 
тут же двинулись к границам Украины, 
готовые к вторжению на ее территорию. 
А по всей России прокатились шовини-
стические антиукраинские митинги, во 
время которых одураченная толпа под 
красными знаменами (мне вспомнилась 
старая поговорка: «дурак любит крас-
ное») распевала советские довоенные 
и военные песни, призывающие «раз-
громить врага». Но кто же враг? Тот же 
православный (в своем большинстве) 
украинский народ? А мы удивляемся 
тому, что мусульмане-сунниты убива-
ют мусульман-шиитов. Ох, святая Русь! 
Ты далеко не святая. Я уже писал о 
том, почему РПЦ не осудила агрессию 
России против Украины. И в самом 
деле, почему? Ведь в ее поддержке так 
нуждается Украина.

Международная обстановка рез-
ко накалилась. Никто в Европе и 
Америке не ожидал такого поворота 
событий. Всему мировому сообществу 
трудно было даже подумать, что новая 
Россия станет повторять старые ошиб-
ки Советского Союза. Вспомните пакт 
Молотова–Риббентропа от 23 августа 
1939 года, который служил фиговым 
листком для прикрытия секретно-
го Протокола по разделу сфер влия-
ния. (Кремлевские стратеги и теперь 
заявляют о том, что Украина входит 
в сферу их влияния.) Известно, чем 
этот секретный Протокол по разделу 
сфер влияния тогда закончился: раз-
делом Польши, оккупацией Бессарабии, 
Литвы, Латвии, Эстонии и неудачной 
попыткой захватить Финляндию. Мы 
все хорошо помним, к чему привела в те 
годы неразумная политика кремлевских 
вождей. Некоторые историки пишут о 
том, что Советский Союз на протяже-
нии двух лет (с 1939-го по 1941 год) 
воевал на стороне Германии. Он, конеч-
но, не воевал в прямом смысле этого 
слова, но активно помогал этой стране 
поставками стратегических материалов. 
Заправленные советским бензином и 
дизтопливом немецкие танки и другая 
техника успешно разгромили француз-
скую армию, английский экспедицион-
ный корпус, а летом 1941 года нанес-
ли сокрушительный удар по Красной 
Армии и докатились до Москвы, бере-
гов Волги и предгорий Кавказа. Об этих 
фактах (и о том, что Советский Союз 
помогал Германии в обход британской 
морской блокады закупать в третьих 
странах другие недостающие товары) 
стыдливо умалчивают советские и 
нынешние российские и белорусские 
провластные историки и политики. Не 
по этой ли причине прошедшую войну 
в Москве и в Минске до сих пор имену-
ют Великой Отечественной, а не Второй 
мировой, как во всех других странах? 
Вот и в моем удостоверении значится, 
что я являюсь инвалидом второй груп-
пы (после тяжелого ранения) ВОВ, а не 
ВМВ.

Вячеслав Костиков в одной из сво-
их статей как-то обмолвился: «Неужели 
Россия размечталась восстановить 

свою былую империю в границах 1913 
года?» Похоже, что да. И она снова 
наступила на те же грабли и получи-
ла удар по лбу, правда, легкий, толь-
ко предупредительный – финансовый. 
Агрессия в любом случае должна быть 
наказуема. Таков непреложный закон 
цивилизованного мира. Нельзя рос-
сийским политикам оставаться до сих 
пор «в памперсах» (выражение того же 
Костикова) и по-детски незрело заяв-
лять: «Ели Косово позволено было отде-
лить от Сербии, то почему бы и нам не 
отторгнуть Крым от Украины?» Но при 
этом они умалчивают о том, что Косово 
никакая другая страна к своей террито-
рии не присоединила, как это сделала 
Россия, включив Крым и Севастополь 
в состав РФ.

«На что они надеялись?»
Эти слова принадлежат моему мно-

голетнему товарищу Васе Попову, с 
которым мы вместе учились в Минском 
мединституте и продолжаем встречать-
ся и дружить по сей день. Он родился 
и вырос недалеко от Луганска, а после 
войны и демобилизации в Минске 
остался в этом городе. Ежегодно он 
навещал свою малую родину. И только 
в 2014 году лишился такой возмож-
ности и при встрече со мной в сердцах 
произнес: «На что они надеялись?» Они 
– это его земляки, обманутые продаж-
ными политиканами-сепаратистами. 
Вася в советское время учился в укра-
инской школе, он иногда поправляет 
мою не совсем правильную полесскую 
украинскую речь. Ему не понятно, кто 
и зачем бросил провокационный лозунг 
«Защитим русскоязычных в Украине!». 
Его земляки одинаково хорошо владеют 
тем и другим языком. И семья у него 
смешанная: отец – русский, мать – укра-
инка. Отец за мужество, проявленное в 
боях на германском фронте в Первую 
мировую войну, был награжден тремя 
Георгиевскими крестами. За это под-
вергся преследованию сельскими боль-
шевиками в своей родной деревне в 
Башкирии (усердно, дескать, воевал за 
царя-батюшку) и, чтобы избежать аре-
ста и ссылки на Колыму, бросил свой 
дом и переехал в Украину. Вася расска-
зывал, как во время голодомора вместе 
с другими мальчишками раскапывал в 
степи сусличьи норки в поисках зер-
на и охотился на этих зверьков. Если 
удавалось поймать –  это был большой 
праздник для всей семьи. От голода 
спасались тем, что выросло на огороде, 
и скудным пайком отца, который рабо-
тал в литейном цеху местного завода. 
О наградах отца дети (два сына и дочь) 
узнали только после смерти Сталина. 
Отец и мать, боясь за их судьбу, скры-
вали это. Летом 1963 года отец навестил 
сына в Минске. Рано утром, никого не 
предупредив, он исчез на целый день 
и вернулся только поздно вечером. 
Оказалось, что на такси он съездил 
в район г.Сморгони, где долго стоял 
фронт и где он заслужил свои боевые 
награды в Первую мировую войну.

Что и говорить, очень трудно совре-
менной России избавиться от негатив-
ных сторон ее византийского наследия. 
Налицо агрессивность, облаченная в 
форму имперской государственности. 
И, что странно, эта экспансионистская 
позиция находит полную поддержку со 
стороны Русской православной церкви. 
В качестве примера позвольте приве-
сти запись белорусского литературове-
да Сергея Шапрана («Дзеяслоў», №4, 
2015). В декабре 1998 года в Смоленске 
отмечался 80-летний юбилей БССР. 
Тогдашний митрополит Смоленский 
и Калининградский Кирилл, подняв-
ши руки вверх и обративши глаза к 
небу, произнес, «что он образованный 
человек и если в зале есть такие люди, 
то они тоже знают, что не было и 
нет никаких украинских и белорусских 
народов и языков. А было и будет еди-
ное русское дерево, на котором искус-
ственно привиты украинские и бело-
русские одичалые наросты. Они засох- 
нут, с них опадет листва, и зашумит 
дерево одним народом, на одном язы-
ке, как задумал Бог». А протоиерей 
Беловолов (Санкт-Петербург) вещал: 
«Первоочередной задачей, стоящей перед 
Россией, – продолжение объединитель-
ного процесса с Беларусью. Как только 
это свершится, можно распространить 
этот прецедент и далее: на Украину, на 
Казахстан…» Новоиспеченный идеолог 
«Русского мира» Т.Грачева  написала: 
«Россия не может спасать себя, не спа-
сая других».

Нужно ли украинцам такое «спасе-
ние»? Нужно ли нам, белорусам, такое 
«спасение»? Нет и еще раз нет!

Минск.

Паранойя

Иван Петрович ДАНИЛОВ родился в деревне 
Лежитковичи Дрогичинского района Брестской 
области. Ветеран Великой Отечественной войны: 
был партизанским связным, воевал на фронте, 
имеет тяжелые ранения. Награжден орденом 
Отечественной войны I ступени, медалью за 

«Боевые заслуги». Доктор медицинских наук, 
профессор.

Автор книг «Записки западного белоруса» (2006 
г., 2007 г.), «Размышления западного белоруса» 
(2009 г.), «Неудобная история» (2009 г.), 
«Преступление без покаяния» (2016 г.) и других.

Дзеля спагнання штрафу судовыя 
выканаўцы абвясцілі аўкцыён з тым, 
каб прадаць паўструхлелае лецішча 

69-гадовай Ніны Багінскай
Апошнім часам за ўдзел у 

вулічных акцыях пенсіянерцы 
налічылі штрафы агуль-
ным памерам 7500 рублёў 
(недэнамінаванымі грашы-
ма – 75 мільёнаў. – Аўт.). Каб 
спагнаць такую вялізную суму, 
судовыя выканаўцы абвясцілі 
аўкцыён па продажы лецішча 
грамадскай актывісткі. Ён 
адбудзецца 17 жніўня ў 
Смалявічах.

На продаж выстаўлены 
зямельны ўчастак памерам 
сем сотак з садам і гародам, а 
таксама садовы дамок плош-
чай 27 квадратных метраў. 
Першапачатковы кошт 
маёмасці – 10 тысяч рублёў 

(каля 5 тысяч долараў).
“Зямлю пад лецішча я 

атрымала  яшчэ ў 1988 годзе, 
– распавядае Ніна Рыгораўна. – 
Грошай асабліва не было, таму 
купілі гатовы шчытавы летні 
домік. Такога кшталту пабудоў 
у Дамашанах больш, напэўна, 
і няма. Багатыя ўзводзяць 
катэджы, а бедныя ўвогуле з 
вагончыкаў “фазэнды” робяць”.

Садовы дамок пенсіянеркі 
знаходзіцца прыкладна ў 30 
кіламетрах ад Мінска, недалё-
ка ад кургана Славы. Месца, 
па вялікім рахунку, не самае 
дрэннае, але само лецішча 
вельмі сціплае. Няма газу, 
прыбіральні. Дошкі сцен, якія 

абкладзены цэглай, ужо амаль 
струхнелі. У некаторых месцах 
на падлозе таксама чарнеюць 
дзіркі, Ніна Рыгораўна кажа, 
што рамонт, які рабілі раней, 
па некаторых абставінах так 
і не закончыўся. А зараз і 
рабіць яго няма каму. Таму, як 
мне падалося, вялікае пытан-
не, ці купяць яго і за 10 тысяч 
рублёў. 

Адным словам, улада 
паквапілася на паўструхлелы 
домік пенсіянеркі і сем сотак 
з некалькімі яблынямі! А 
можа, некаму з чыноўнікаў 
прыглянуўся кавалачак зямлі 
пад Мінскам, які можна па 
законе “адпілаваць” у сталай 

жанчыны?
– Не шкада лецішча? 

– пацікавіўся я ў Ніны 
Рыгораўны.

– Шчыра кажучы, 
мне прапаноўвалі грошы, 
каб заплаціць штрафы, 
але я прынцыпова ад іх 
адмовілася. І маральна да 
ўсяго падрыхтавана. Ды і што 
я такога зрабіла? Выйшла 
на вуліцу з бел-чырвона-
белым сцягам? Знайшлі з кім 
змагацца! Злачынцу зрабілі з 
69-гадовай пенсіянеркі. Калі 
сумлення няма, то няхай хоць 
маё лецішча ў іх будзе…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.
Фота аўтара.

ЧУЛІ?

Яшчэ адзін гендырэктар «Барысаўдрэва» трапіў пад суд
Пракуратура Мінскай 

вобласці накіравала ў 
суд Барысаўскага раёна 
крымінальную справу былога 
гендырэктара прадпрыемства 
«Барысаўдрэў». Яго вінавацяць 
у злоўжыванні службовымі 
паўнамоцтвамі, што пацягну-
ла прычыненне істотнай шко-
ды дзяржаўным і грамадскім 
інтарэсам і цяжкія наступствы.

Праваахоўнікі заяўляюць, 
што менеджар хацеў прыхаро-
шыць сапраўднае становішча і 

вынікі працы прадпрыемства. 
Каб схаваць сваю некампе-
тэнтнасць у выкананні давед-
зеных прагнозных паказчыкаў 
выпуску запалак і пазбегнуць 
дысцыплінарнай адказнасці, ён 
сістэматычна даваў незакон-
ныя ўказанні падначаленым 
завышаць у справаздачах коль-
касць вырабленых запалак.

Гэта цягнула не толькі ска-
жэнне дзяржаўнай статыстыкі, 
але і незаконныя налічэнні і 
выплаты прэмій работнікам 

прадпрыемства ды іншае.
Па падліках следства, неза-

конныя дзеянні гендырэктара 
прычынілі маёмасную шко-
ду прадпрыемству на суму 
больш за 75 млн рублёў. Цяпер 
яму пагражае да 10 гадоў 
пазбаўлення волі.

Паведамляецца, што 
зараз былому гендырэктару 
«Барысаўдрэва» 60 гадоў. На 
гэтай пасадзе ён працаваў з 
мая 2010-га па красавік 2012 
года. Як адзначае tut.by, у гэты 

час прадпрыемствам кіраваў 
Уладзімір Кухта.

Самы гучны суд над ген-
дырэктарам «Барысаўдрэва» 
адбыўся ў сакавіку 2014 года. 
Тады Уладзіміра Мальцава 
асудзілі на тры гады за 
злоўжыванне службовымі 
паўнамоцтвамі падчас 
мадэрнізацыі прадпрыемства. 
Пазней тэрмін быў пераглед-
жаны, і 2 ліпеня 2015 года 
Мальцаў выйшаў на волю.

КРЫМІНАЛ

На мінскі «Крышталь» узялі начальніка службы бяспекі  
з фальшывым дыпломам

Былы начальнік аддзела 
бяспекі і рэжыму мінскага 
з авода “Крышт а ль” 
выкарыстаў падроблены 
дыплом аб адукацыі. Гэта 
высветлілася падчас праверкі, 
якую зладзіў аддзел барацьбы 
з эканамічнымі злачынствамі 
Ленінскага РУУС Мінска.

Па інфармацыі прэс-службы 

ГУУС Мінгарвыканкама, пачаc 
уладкавання на працу мужчы-
на падаў дыплом Маскоўскага 
дзяржаўнага адкрытага 
ўніверсітэта, бо асноўным 
патрабаваннем для гэтай паса-
ды была наяўнасць вышэй-
шай адукацыі. Праваахоўнікі 
накіравалі запыт у Расію і 
высветлілася, што мужчына не 

вучыўся ў гэтым універсітэце, а 
выдадзены дыплом не значыц-
ца ў рэестрах.

Раней гэты грамадзянін 
працаваў у “Белрыбе” і на 
Камароўскім рынку, у аддзелы 
кадраў якіх таксама падаваў 
свой дыплом. Дакумент 
аказаўся падробным і мужчы-
ну прыцягнулі да адказнасці 

паводле ч.1, ч.2 арт.380 КК 
(падробка, выкарыстанне або 
збыт падробных дакументаў, 
штампаў, пячацяў, бланкаў).

Паводле рашэння суда, 
былы начальнік службы 
бяспекі “Крышталя” прыз-
наны вінаватым і абавязаны 
выплаціць 16 мільёнаў старых 
беларускіх рублёў.

БАНКРУЦТВА

Беларусы застануцца без шакаладак «Ідэал»
Шакаладныя пліткі, цукеркі і набо-

ры маркі «Ідэал», вырабленыя ў Брэсце, 
неўзабаве знікнуць з гандлю. Сама фабры-
ка зачыняецца. Эканамічны суд Брэсцкай 
вобласці пачаў працэдуру ліквідацыі 
«Першай шакаладнай кампаніі», якой 
належыць марка «Ідэал».

Заснавальнікі абвясцілі пра банкруцт-
ва. Запазычанасці прадпрыемства склалі 
39 мільярдаў «старых» рублёў. Асноўная 
іх частка (каля 26 мільярдаў рублёў) – гэта 
банкаўскія пазыкі.

Паведамляецца, што цяпер на 
прадпрыемстве з колькасцю штатных 

супрацоўнікаў каля 40 чалавек лінія па 
вытворчасці кандытарскіх вырабаў ужо 
не працуе.

Дарэчы, у наступным годзе «Першая 
шакаладная кампанія» магла б адзначыць 
сваё 20-годдзе.

МАРШРУТЫ

Ездзіць у Расію стала даражэй
Беларуская чыгунка падняла кошты на 

цягнікі ў напрамку Расіі.
Павелічэнне кошту білетаў будзе 

залежаць ад таго, наколькі далёка едзе 

пасажыр і ў якім вагоне.
Дадзеная мера ўводзіцца не па 

ініцыятыве беларускага боку, а ў сувязі 
з тым, што павышаюцца тарыфы ў Расіі.

У сярэднім кошт квіткоў у Расію вырас 
на 3–8%. Пры гэтым павелічэнне кош-
ту квітка будзе залежаць ад адлегласці 
накіравання і катэгорыі вагонаў.

СТАЛА ВЯДОМА

«Хімік» уратуе Наваполацк
Як паведамляла «Народная 

Воля», з-за матэрыяль-
ных праблем хакейны клуб 
“Хімік” быў пад пагрозай 
закрыцця. Спонсар каман-
ды ААТ «Нафтан» скараціла 
фінансавую дапамогу, з-за 
чаго перад гульцамі і пер-

саналам паўсталі значныя 
запазычанасці.

За захаванне «Хімік-
СКА» выступілі заўзятары, 
якія прасілі ўлады дапамагчы 
спартсменам у складанай 
сітуацыі. Салідарнасць 
выказалі таксама гульцы з 

іншых беларускіх клубаў.
У сярэдзіне ліпеня стала 

вядома, што «Хімік-СКА» ўсё-
такі застанецца ў чэмпіянаце 
Беларусі. Сродкі на ўтрыманне 
клуба вылучылі прадпрыем-
ствы Наваполацка. Некалькі 
дзён таму прэс-служба хакей-

нага клуба паведаміла, што і ў 
далейшым фінансаваць каман-
ду будзе горад. 

– Утрыманне клуба 
плануецца за кошт сродкаў 
гарадскога бюджэту, – гаво-
рыцца на сайце каманды.

Раман ВАСЮКОВІЧ. 

ОБ АВТОРЕ
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У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр
тае, пра ва ўступ лен ня ў пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар ма цыю, раз меш
ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ
ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр
жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. 
выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні 
дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку». ЛП 
№02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 
15.08.2016 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 26 050 экз. За каз № 3175

Адрас рэдакцыi: 220030, Мiнск, вул.энгельса, 34а.  
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71.

nvonlineinfo@gmail.com       
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63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

ВАС ИНТЕРЕСУЕТ…

Рэкламны аддзел:  
narodnayav@gmail.com 

тэл.: +375 29 8 444 725,  
+375 29 111 30 77, +375 17 328-66-09

ИП Понтелеев К.М. УНП 192452271  
св-во от 31.03.2015

Псори-крем

Серт.ЕврАЗэС RU 77.01.34/001.Е 002.909 от 21.03.2013. Д. соответствия №РОС 
RU/АИ 32.Д. 01750 от 21.06.2013. Информация носит рекламный характер.

В состав входят
следующие
компоненты:
* вазелин
* солидол
* ланолин
* масло облепихи
* деготь березовый
* сера
* нафталанская нефть
* экстракт солодки
* экстракт шалфея
* экстракт череды
* мятное масло
* экстракт эвкалипта

г.Минск, ул.Козлова, 3.  
Дворец искусства,  
2-й этаж, магазин 
«Натуральные 
препараты. Фито-  
и биокосметика». 
Тел. 8 (017) 284-91-96. 
Пн.-Суб. 11.00–18.00, 
Вск. 11.00–16.00. 
По Беларуси высылается 
наложенным платежом 
8 (029) 774-46-16,  
8 (025) 609-40-13

KUPITYT.BY

Псори-шампунь

К А Л е й Д А С К о П

Госць з Украіны
ШАШКІ

Працягваем знаёмства з 
прадстаўнікамі адэскай школы 
шашачнай кампазіцыі. Другі 
выхаванец Аляксандра Малюты 
Анатоль Баланюк (г.Цепладар Адэскай 
вобласці) прапануе нашым чытачам 
свае новыя праблемы-64. Анатоль 
стаў бронзавым прызёрам чэмпіянату 
Украіны 2015 года ў 
жанры праблемы-64.

№1 Белыя: d6, e5, e7, 
f6, g1, g5, h2, h6 (8).

Чорныя: b6, b8, c3, 
c7, d4, e3, f2, f8 (8).

g3, hg7, g3, f8, c7, e7 x
№2 Белыя: a5, b4, с5, 

c7, d6, e5, e7, g7 (8).

Чорныя: b2, c3, d2, f2, f4, f8, g3, h4, 
h6 (9).

ab6, cd8, b8(f4:b4), h2, b8, e7, g1 x
Наступныя кампазіцыі адэсіта 

прапануем рашыць самастойна.
№3 Белыя: b6, c7, d6, e1, f4, f6, g5 

(7).
Чорныя: a7, b2, c3, d2, e3, f8, h4 (7). 

№4 Белыя: a5, b6, c1, 
с5, c7, d6, g1 (7).

Чорныя: a7, d4, e3, 
f2, f4, f6, h4 (7).

№5 Белыя: b4, с3, d4, 
e1, f2 (5).

Чорныя: d2, e3, e7, 
g5, g7 (5).

Белыя пачынаюць і 
выйграюць.

Новыя творы
Новыя творы ў рускіх шашках 

прапануе майстар з Магілёва Дзмітрый 
Камчыцкі.

№6 Белыя: a5, e1, e5, e7, f6, g1, g5 
(7).

Чорныя: a7, c3, с7, d2, d4, d8, g3 (7).
d6, f6, b6, h2, b4, g7 х 
№7 Белыя: b6, с5, c7, d4, d6, e5, f6, 

h6 (8). 
Чорныя: a5, d2, d8, e3, f2, f8, h8 (7).

fe7, g7, e5, d8, h4, f4, f4 x 
Выйгрыш за белых у наступных 

пазіцыях магілёўскага маэстра 
знайдзіце самастойна.

№8 Белыя: a3,  b6, с7, e7, h4 (5). 
Чорныя: a5, с3, d2, d4, d8, g7 (6).
№9 Белыя: b2, e5, f4, g5, h2 (5). 
Чорныя: d2, e3, е7, g3 (4).
№10 Белыя: a7, e5, f4, h6 (4). 
Чорныя: b2, b4, с3, c7, d2, e3, e7 (7).

Вядучы рубрыкі прапануе  
свае новыя кампазіцыі ў міжнародных шашках.

№11 Белыя: 6, 8, 12, 18, 19, 20, 21, 
24, 27, 31, 44 (11).

Чорныя: 1, 10, 15, 16, 28, 32, 35, 38, 
40, 41 (10).

19-14, 7, 1, 36, 38, 27, 20, 25 x
№12 Белыя: 11, 12, 17, 18, 22, 32, 38, 

41, 42, 45, 48 (11).
Чорныя: 1, 6, 9, 13, 19, 24, 29, 31, 34, 

36, 40 (11).
12-7(21А), 17, 28, 

30, 3, 8, 12 х А(23), 18, 
28, 30, 3, 8, 12 х

№13 Белыя: 11, 20, 
22, 23, 28, 34, 35, 39, 
43, 44, 49 (11).

Чорныя: 6, 9, 13, 
14, 17, 19, 21, 25, 33, 
42, 45 (11).

40, 29, 49:40, 30, 

40(34), 38(33), 20, 3, 26, 22 х
№14 Белыя: 11, 14, 15, 19, 23, 40, 44, 

45 (8).
Чорныя: 6, 8, 16, 22, 28, 30, 32, 33, 

43 (9).
39, 40(17АВ), 13(8:10), 4(44С), 

21(27D), 21 х
D(19), 32(24), 38(30), 43(35), 49(21), 

16, 11, 50 x
C(19), 49, 26 x A(7), 

13(8:10E), 4(19), 49, 16 x 
E(28:10), 11, 4, 21/26 x

В(44), 13(8:10), 4(7), 16 
x

№15 Белыя: 18, 20, 24, 
27, 30, 37, 42, 43 (8).

Чорныя: 9, 13, 17, 28, 
29, 33, 35, 40 (8).

32, 14, 3, 15, 35 х

Супаставім рашэнні
Рашэнне пазіцый аўтарскага бліц-

конкурсу Дзмітрыя Камчыцкага:
№1 – e7, f6, e5, b2, a7:c5, g3, c3, e3 x
№2 – e3, f4, c5, c7, a5 x
№3 – b8, cd6, e7, g3, a3 x  
№4 – d6, b2, a7:c5, g5, g3, c3, g1 x
№5 – c3, d8, e7, h6 x
Першымі свае адказы даслалі: 

Аляксандра Камінская (Вілейка), 
Юрый Голікаў (Цвер, Расія), Віталь 
Варушыла, Іван Наўроцкі (Мінск), 
Аляксандр шурпін (Івянец), 
Уладзімір Бандарык (в. Лугавая 
Слабада Мінскага раёна), Мікалай 
зайцаў (Баранавічы), Рыгор Краўцоў 
(в. Рублеўск Круглянскага раёна).

У гэтым бліц-конкурсе перамог 
Віталь Варушыла.

Асоба хочацца адзначыць аматараў, 
якія дасылаюць свае лісты пры 
дапамозе звычайнай паштовай сувязі. 
Іх пісьмы прыходзяць не так хутка, 
як дасланыя па электроннай пошце, 
але не менш важныя для нас. Таму 

далей тэрміны падвядзення вынікаў 
бліц-конкурсаў будуць зменены з 
улікам таго, што не ўсе аматары маюць 
магчымасць даслаць рашэнні хутка. 

Вось прозвішчы нашых актыўных 
карэспандэнтаў :  В.Валчкоў 
(Маладзечна), Леанід Жыхар, Фёдар 
Карпей (Мядзел), Альберт Ліцвінаў 
(Мінск), Уладзімір Сергіеня (в.Войкава 
Уздзенскага раёна), Ігар Ананіч 
(Гродна), Аляксандр Голуб (в.Талька 
Пухавіцкага раёна), Уладзімір 
Панько (г.Камянец). Дзякуем за 
лісты і спадзяёмся на вашу далейшую 
актыўнасць!

Свае лісты дасылайце на адрас: 
220030 Мінск, вул.Энгельса, 34а, 
“Шашкі”,

або на электронны адрас рэдакцыі: 
saf20016@yandex.ru, shulga.checkers@
gmail.com.

Віктар шУЛЬГА,  
міжнародны майстар спорту  

па шашачнай кампазіцыі.

ФУТБОЛ

Хто дагоніць БАТЭ?
Прайшлі матчы 18-га тура чэмпіянату краіны  

па футболе ў вышэйшай лізе.
Вось іх вынікі: “Крумкачы” (Мінск) – “Іслач” (Мінскі раён) – 0:1, “Віцебск” – 

“Нёман” (Гродна) – 1:1, “Дынама” (Мінск) – “Шахцёр” (Салігорск) – 1:3, “Дынама” 
(Брэст) – “Белшына” (Бабруйск) – 2:1, БАТЭ (Барысаў) – “Мінск” – 3:1, “Граніт” 
(Мікашэвічы) – “Славія” (Мазыр) – 0:0, “Нафтан” (Наваполацк) – “Тарпеда-БелАз” 
(Жодзіна) – 1:3, “Слуцк” – “Гарадзея” – 1:1.

Турнірнае становішча
Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 18 14 2 2 45–17 44
Шахцёр 18 9 4 5 26–15 31
Іслач 18 9 3 6 26–23 30
Крумкачы 18 8 4 6 20–21 28
Дынама (Мн) 17 7 6 4 22–19 27
Тарпеда-БелАЗ 17 7 5 5 24–20 26
Мінск 18 7 5 6 21–20 26
Гарадзея 18 6 7 5 20–18 25
Віцебск 18 7 3 8 16–13 24
Славія 18 6 5 7 20–22 23
Граніт 18 4 9 5 16–22 21
Дынама (Бр) 18 6 3 9 22–32 21
Слуцк 18 4 6 8 15–25 18
Белшына 18 4 5 9 25–29 17
Нёман 18 3 6 9 11–21 15
Белшына 18 3 5 10 13–25 14

ВЕДАЙ НАШЫх!

Бабуля Вадзіма стральцова:
«На каленях  

за ўнука малілася…»
Як блізкія сярэбранага прызёра 

Гульняў дапамагалі  
яму заваёўваць алімпійскі 

медаль.
Вадзім Стральцоў, які ў мінулыя 

выхадныя на Алімпіядзе заняў 
другое месца ў цяжкай атлетыцы ў 
вагавай катэгорыі да 94 кілаграмаў, 
быў не вельмі задаволены вынікам. 
Нацэльваўся толькі на “золата”. Але 
ў вёсцы Гаўрылінка Касцюковіцкага 
раёна, адкуль родам спартсмен, шчыра 
радуюцца і гэтаму “серабру” .

“Я вам шчыра скажу: мы ў вёсцы 
ніколі не спім, калі Вадзім выступае, – 
распавядае мне Наталля Уладзіміраўна 
Стральцова, цётка цяжкаатлета. – 
Дарэчы, я ў школе раней выкладала 
беларускую мову і літаратуру, была ў 
пляменніка класным кіраўніком. Вучыўся 
ён сярэдне – не выдатнік, але і не апошні 
быў. І, шчыра кажучы, я не рабіла яму 
зніжку ў ацэнках на тое, што ён мне 
сваяк. Як кажуць, бі сваіх, каб чужыя 
баяліся.  Яго бацька Мікалай раней 
працаваў зваршчыкам, але зараз жыве 
ў расійскім горадзе Клінцы. Нярэдка 
сюды прыязджае. Маці была даяркай. 
Гаспадарку вялікую трымалі – карову, 
свіней, трусоў і курэй... Вадзім ва ўсім 
дапамагаў. І, памятаю, вельмі любіў 
лавіць рыбу, хаця яе ніколі амаль і не еў”.

Святлана Лявонаўна, бабуля 
прызёра Алімпіяды, так расчулілася 
медалём унука, што размаўляе ледзь не 
праз слёзы.

“Калі ў мінулым годзе Вадзім стаў 
чэмпіёнам свету, я тры дні не магла 
ні спаць, ні есці, – кажа яна. – А зараз 
так перахвалявалася, што словамі не 
перадаць. На калені станавілася перад 
іконай і прасіла ў Бога, каб той дапамог 
заваяваць медаль. І бачыце – заваяваў! 
Ён заслужыў гэтую ўзнагароду, бо ўнук 
– вельмі прыстойны і добры чалавек. 
Мне ва ўсім па гаспадарцы дапамагаў 
– і бульбу капаў, і траву касіў, і нават 
посуд мог памыць. Гэта вы ў горадзе 
сядзіце і не ведаеце, што такое вясковая 
работа, а Вадзім гэтую школу прайшоў. 
І бабулю не забывае. То кубачак з-за 
мяжы прывязе, то яшчэ які-небудзь 
сувенір… Калі ўнук стаў чэмпіёнам 
свету, мясцовыя чыноўнікі паабяцалі 
ў школе зрабіць куток, прысвечаны 
Вадзіму. Але да гэтага часу так і не 
зрабілі. І яго бацька сказаў так: “Няхай 
толькі сын заваюе медаль на Алімпіядзе, 
я адразу ў раён з гэтай нагоды звярнуся, 
каб яны там заварушыліся”. Зараз 
дакладна заварушацца. Дарэчы, бацькі 
разышліся даўно, калі Вадзіму было 
яшчэ гадоў чатырнаццаць. Унук, які ў 

гэты час вучыўся ў Магілёве ў школе 
алімпійскага рэзерву, вельмі перажываў 
і нават з-за гэтага хацеў кінуць спорт. 
У такім “пераходным” узросце хлопцу 
была неабходна падтрымка бацькі і 
маці, а тут так атрымалася. Але ж 
гэта жыццё…”

Жонка Ірына падтрымлівала 
мужа ля тэлевізара ў Магілёве і 
перахвалявалася не менш.

– Нас з Вадзімам агульныя сябры 
пазнаёмілі, бо я да спорту не маю 
ніякага дачынення – да дэкрэтнага 
адпачынку працавала ў судзе, – 
распавяла яна. – Былі рамантычныя 
сустрэчы, кветкі і цукеркі, затым Вадзім 
зрабіў прапанову… Так і пажаніліся.

– Чым вам спадабаўся хлопец?
– Спакойны, надзейны, за ім – як 

за каменнай сценкай. Заўсёды трымае 
слова. А яшчэ – вельмі ўпарты. Калі 
нешта вызначыў для сябе, то будзе 
мэтанакіравана ісці да гэтага. Сямейны 
чалавек, вельмі любіць нашу дачушку, 
якой днямі споўнілася паўтара года. Мы 
нашага тату дома шкадуем і – напішыце: 
“Вельмі-вельмі чакаем!”

У дадатак трэнер Магілёўскага 
вучылішча алімпійскага рэзерву 
Анатоль Лабачоў выказаўся пра Вадзіма 
Стральцова так: “Калі ў спартсмена 
мяккі характар, ён нічога не дасягне. 
У свой час Вадзім нават вырашыў 
кінуць спорт, уцёк ад мяне ў вёску. 
Сядзеў там некалькі тыдняў на печцы. 
Давялося сцягваць яго адтуль і вяртаць 
таленавітага хлопца ў вучылішча. А не 
сцягнуў бы, дык сёння і медаля б не было”

Алесь СІВЫ.

Успенский пост 2016: 
питание по дням

Хочу попытаться соблюсти 
Успенский пост. Расскажите, в какие 
дни что можно есть? 

Иван ПЕТРОВ, Минск.

Успенский пост – это самый корот-
кий многодневный пост у православ-
ных христиан, он длится всего две неде-
ли. Начинается на Медовый (Маковый) 
Спас, который каждый год отмечается 
14 августа. Во время поста запрещается 
есть продукты животного происхож-
дения, то есть мясо, молоко и яйца. А 
рыбу и морепродукты разрешается упо-
треблять всего лишь раз – на праздник 
Преображения Господня, 19 августа. 

Под запретом в Успенский пост:
• Мясо;
• Рыба;
• Молоко и все, что производится из 

молока любого вида;
• Яйца;
Календарь питания по дням (меню):
• Понедельник. Под запретом все 

продукты, которые имеют животное 
происхождение. Также под запрет в 
этот день попадает растительное масло. 

Пищу нельзя обрабатывать термически.
• Вторник. Сохраняются все запре-

ты понедельника, кроме термической 
обработки продуктов. Можно позво-
лить себе готовить еду.

• Среда. Опять же, все строгие пра-
вила понедельника в этот день нужно 
соблюдать.

• Четверг. Календарь питания будет 
близок к тому, что разрешается кушать 
во вторник.

• Пятница. Строгий постный день, 
когда, кроме всего прочего, еду нельзя 
готовить на огне.

• Суббота, воскресенье. Можно 
позволить себе употреблять в пищу 
растительное масло, допускается варка, 
тушение или другая форма термиче-
ской обработки продуктов.

В Успенский пост питание можно 
организовать таким образом, что вы 
не будете замечать абсолютно никаких 
ограничений. Огромный плюс заклю-
чается в том, что можно есть такие 
питательные продукты, как картофель, 
ароматные грибы, сочные ягоды, фрук-
ты и свежие овощи.

В ЗАПИСНУЮ хОЗЯЙКИ

Сезон лисичек
Шведский миколог Элиас Фрис, создавший 

первую классификацию грибов, назвал 
лисички «одним из главных съедобных 
грибов». А некоторые повара считают 

ароматные лисички  
деликатесом не хуже трюфеля. 

В мире существует 
около 90 видов лисичек. 
Они растут в Европе (10 
видов), Северной и Южной 
Америке, горных лесистых 
районах Азии (в Гималаях) 
и в Африке. В Австралии 
найдено три вида лисичек, 
но вряд ли они употребля-
лись в пищу аборигенами. 

Лисички ценят не толь-
ко за их аромат, в котором 
некоторые знатоки ощу-
щают фруктовые и орехо-
вые нотки, но и за полез-
ные свойства. Эти грибы, 
например, богаты калием, 
селеном, витаминами В, А 
и Д.
Салат с лисичками  

и маскарпоне
100 г лисичек, 50 г 

мангольда, 4–5 слив,  
1 чайная ложка бальзами-
ческого уксуса, 1 чайная 
ложка меда, 2 столовые 
ложки оливкового масла, 
2 столовые ложки маскар-
поне, 1 чайная ложка 
сахара.

Лисички промыть и 
обжарить до готовности. 

Сливу разрезать на 
дольки. 

В сотейнике разогреть 
сахар и бальзамический 
уксус. Когда сахар раство-
рится, добавить сливу и 
томить в течение несколь-
ких минут, пока она не 
впитает соус. 

Смешать бальзамиче-
ский уксус, мед и олив-
ковое масло и заправить 
листья мангольда. На них 

выложить теплую сливу, 
жареные лисички и укра-
сить маскарпоне. 

Куриная грудка  
с лисичками

Куриная грудка – 200 г,  
персик белый плоский – 
1 шт., болгарский перец 
– 20 г, перец чили – 1 г, 
кинза – 2 г, сок лайма – 
1 чайная ложка, лисички 
– 20 г, фета – 50 г, сыр 
«Филадельфия» – 50 г, 
бальзамический уксус – 
20 мл, оливковое масло – 
20 мл.

Грудку маринуем в 
бальзамическом уксусе и 
оливковом масле в течение 
двух часов. После обжари-
ваем до золотистой короч-
ки и доводим до готовно-
сти в духовке. 

Персики нарезаем 
средним кубиком, добав-
ляем измельченный бол-
гарский перец, перец 
чили и рубленую кинзу. 
Заправляем оливковым 
маслом и перемешиваем. 

Смешиваем фету с 
сыром «Филадельфия» 
до однородной массы. 
На тарелку выкладываем 
куриную грудку, наре-
занную на четыре части, 
сверху выкладываем пер-
сиковую сальсу и жареные 
лисички. 

При подаче добавляем 
сырный соус.

Телятина  
с лисичками

300 г телятины, 200 г  

лисичек, 3 столовые лож-
ки оливкового масла,  
40 г сливочного масла,  
40 г вяленых томатов, 160 мл  
куриного бульона, 2 зуб-
чика чеснока, 0,5 чайной 
ложки масла белых трю-
фелей, веточка тимья-
на, веточка петрушки,  
0,5 чайной ложки соли, 
0,5 чайной ложки черного 
молотого перца, 300 г кар-
тофельного пюре.

Ножки лисичек зачи-
стить, очищенные грибы 
залить холодной водой 
на 3 часа, для того чтобы 
убрать песок. Затем выло-
жить на полотенце, чтобы 
удалить лишнюю влагу. 

Телятину посолить и 
поперчить, обжарить на 
оливковом масле, выло-
жить на лоток и запечь в 
духовке. В сковороде, на 
которой готовилась теля-
тина, обжарить лисички 
с добавлением сливочно-
го масла, мелко рубленого 
чеснока и тимьяна. После 
того как грибы обжарятся, 
добавить к ним куриный 
бульон и рубленые томаты, 
довести до соусной конси-
стенции, в конце добавить 
мелко рубленную петруш-
ку. 

В картофельное пюре 
добавить трюфельное мас-
ло, хорошо перемешать, 
выложить на тарелку 
и сделать в центре углу-
бление. В него поместить 
нарезанную телятину, 
сверху полить соусом из 
лисичек. 

  СухОяДие: хЛеБ, ЗеЛеНь, СыРые иЛи кВАшеНые ОВОщи, фРукты, СухОфРукты,  
мАСЛиНы, ОРехи, меД, НАСтОй иЛи ОтВАР тРАВ, ягОД, фРуктОВ, кВАС.

  ПищА, ПРОшеДшАя теПЛОВую ОБРАБОтку: ВАРеНАя иЛи ПечеНАя, 
БеЗ РАСтитеЛьНОгО мАСЛА.

  РАЗРешеНА РыБА.
  ПищА, ПРОшеДшАя теПЛОВую ОБРАБОтку: 

ВАРеНАя иЛи ПечеНАя С РАСтитеЛьНым мАСЛОм, ВиНОгРАДНОе ВиНО.

ПОНЕДЕЛЬНИК ВТОРНИК СРЕДА  ЧЕТВЕРГ ПЯТНИЦА СУББОТА ВОСКРЕСЕНЬЕ

14 АВГУСТА 
ВАРеНАя 
ПищА С 

мАСЛОм, 
ВиНО

14 АВГУСТА – ПРОиСхОжДеНие (иЗмеНеНие) чеСтНых ДРеВ 
жиВОтВОРящегО кРеСтА гОСПОДНя (меДОВый СПАС, мАкОВый СПАС)
19 АВГУСТА – ПРеОБРАжеНие гОСПОДНе (яБЛОчНый СПАС)
28 АВГУСТА – уСПеНие ПРеСВятОй БОгОРОДицы. ОкОНчАНие 
уСПеНСкОгО ПОСтА.

15 
АВГУСТА 
СыРАя 
ПищА 

БеЗ 
мАСЛА 

16 
АВГУСТА 
ВАРеНАя 

ПищА 
БеЗ 

мАСЛА 

17 
АВГУСТА 
СыРАя 
ПищА 

БеЗ 
мАСЛА 

18 
АВГУСТА 
ВАРеНАя 

ПищА 
БеЗ 

мАСЛА 

19 
АВГУСТА 
СыРАя 

ПищА БеЗ 
мАСЛА, 
РыБА, 
ВиНО

20 
АВГУСТА 
ВАРеНАя 
ПищА С 

мАСЛОм, 
ВиНО 

21 
АВГУСТА 
ВАРеНАя 
ПищА С 

мАСЛОм, 
ВиНО

22 
АВГУСТА 
СыРАя 
ПищА 

БеЗ 
мАСЛА

23 
АВГУСТА 
ВАРеНАя 

ПищА 
БеЗ 

мАСЛА

24 
АВГУСТА 
СыРАя 
ПищА 

БеЗ 
мАСЛА

25 
АВГУСТА 
ВАРеНАя 

ПищА 
БеЗ 

мАСЛА

26 
АВГУСТА 
СыРАя 
ПищА 

БеЗ 
мАСЛА

27 
АВГУСТА 
ВАРеНАя 
ПищА С 

мАСЛОм, 
ВиНО

28 
АВГУСТА 
уСПеНие 
БОгОРО-

Дицы 
(ОкОНчАНие 

ПОСтА)
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